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I S F A H A N   N E W S اولین روزنامه

اقتصادی
دو زبانه 

استان اصفهان

ادامه در صفحه 

قیمت 2000 تومان

منا
س: ای

عک

بازار طلا و سکه 99/10/29 ساعت 15:30

روزنامه اقتصادی استان اصفهان

مدیر منطقه هشت شهرداری اصفهان خبرداد؛  

هدیه 1000 لانه به پرندگان منطقه هشت
   بر این باور هستیم باید شهر را به گونه ای مدیریت کنیم که شرایط زیست انسان ها و حیواناتی که ضرر و زیانی برای شهروندان ندارند، فراهم شود
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دلار 15هزار تومانی 
بعید است!

کاهش یا افزایش نــرخ دلار به 
میزان درآمد یک کشور بستگی 
دارد. اگر تولیــد ناخالص ملی و 
درآمد یک کشــور افزایش پیدا 
کند، به طور طبیعی پول کشور 
قدرتمند شــده و قیمــت دلار 
کاهــش می یابــد. از طرفی اگر 
تولید ناخالص ملی افزایش پیدا 
نکند و فقــط از طریق عرضه ارز 
ناشــی از فــروش دارایی ها نرخ 
ارز کنترل شــود، حتــی اگر در 
کوتاه مدت قیمت ارز سیر نزولی 
را تجربه کند، مجددا قیمت دلار 
افزایش پیــدا می کند. علت این 
افزایش مجدد بالا نرفتن تولید 
کشور اســت. بنابراین این سیر 
نزولی که اکنــون در قیمت دلار 
شاهد هستیم، متاثر از انتخابات 
امریکا و انتخاب »جو بایدن« به 
عنوان رییس جمهور امریکا است. 
ارزیابی ها از انتخاب »جو بایدن« 
به عنوان رییس جمهور این است 
که با بازگشت به برجام، مراودات 
اقتصادی توســعه پیدا می کند، 
تولید رونق گرفتــه و در نتیجه 
شاهد افت قیمت دلار خواهیم 

بود. ...

ششمین دوره کنفرانس بین المللی 
»بازی های رایانه ای؛ فرصت ها و چالش ها« 

به میزبانی اصفهان برگزار می شود

گرد همایی کنسول 
دوست ها در نصف جهان

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان 
گفت: شورای برنامه ریزی این استان به واحدهای 
صنعتی که مبتنی بر فناوری نو نباشــد، مجوز 

فعالیت نمی دهد.
حجت الله غلامی در نشســت » روز ملی هوای 
پاک« که بصورت مجازی و آنلاین برگزار شــد، 
افزود: صنایع یکی از ۲ محور اصلی سند آمایش 
سرزمین اصفهان است اما با توجه به چالش ها و 
مسائلی مانند آلودگی هوا، به واحدهای صنعتی 
فاقد فناوری های نو، مجوز فعالیت داده نمی شود. 
وی دومین محور ســند آمایش سرزمین استان 

اصفهان را گردشگری خواند و...

ولی الله افخمی راد| فصل تجارت
یادداشـــت
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کاهش نرخ دلار، خرید و فروش خودرو را قفل کرد 

خودرو، ارزان اما بی مشتری 
باوجود کاهش 3 تا 55میلیون تومانی قیـــمت برخی خودروهای داخلی نسبت به هفته 
گذشته، ورود نرخ دلار به کانال ۲۲هزار تومان و انتظار مشتریان برای کاهش بیشتر 
قیمت ها، موجب قفل شدن بازار و توقف معاملات خودرو در آغاز هفته جاری 
شد. موج تازه ریزش قیمت در بازار خودرو با نزدیک شدن به زمان آغاز 
به کار رئیس جمهوری جدید آمریکا و سیر نزولی نرخ ارز موجب کاهش 
3 تا 30میلیون تومانی قیمت ها شده اما هنوز کمتر خریداری حاضر 
به پذیرش ریسک خرید خودرو است و همین موضوع به افت شدید 
معاملات در بازار خودرو منجر شده است....

مدیر منطقه پنج شهرداری اصفهان خبر داد:

پیشرفت 47 درصدی طرح تصفیه خانه تکمیلی پساب سپاهان شهر

یکی از راهکارهای 
غلبه بر این مشکل 

استفاده از پساب 
تصفیه شده فاضلاب 

مطابق با استاندارد 
محیط زیست در 

تأمین آب مورد نیاز 
برای آبیاری فضای 

سبز است که در چند 
سال اخیر مورد توجه 

مدیریت شهری در 
اصفهان قرار گرفته 

است

مدیر منطقه پنج شهرداری اصفهان گفت: طرح تصفیه خانه تکمیلی پساب سپاهان شهر تاکنون 47 درصد پیشرفت داشته که این پروژه پساب تصفیه 
شده را با ظرفیت 140 لیتر بر ثانیه به منظور آبیاری درختان غیر مثمر انتقال خواهد داد. 

احمد رضایی با اشــاره به اینکه 
فضای ســبز و محیط زیست از 
مباحث مهم در پایداری حیات 
طبیعی و انسانی در شهرنشینی 
امروز اســت، اظهار کرد: ایجاد 
فضاهــای زیبــا و دلنشــین، 
همچنین ایجاد آرامش روانی از 
دیگر فواید فضای سبز به شمار می رود به همین 
سبب، آب یک منبع حیاتی برای حفظ و توسعه 
فضای سبز و ایجاد نشاط اجتماعی در فضاهای 
عمومی، معابر، میادین و تفرجگاهی شــهری 
و ابزار نظافت و شستشوی المان ها و متعادل 

سازی اقلیم های شهری است.
وی ادامه داد: یکــی از راهکارهای غلبه بر این 
مشکل استفاده از پساب تصفیه شده فاضلاب 
مطابق با استاندارد محیط زیست در تأمین آب 
مورد نیاز برای آبیاری فضای سبز است که در 
چند سال اخیر مورد توجه مدیریت شهری در 

اصفهان قرار گرفته است.
مدیر منطقه پنج شهرداری اصفهان ادامه داد: 
منطقه پنج با وسعت شش هزار و دو هکتار و 
مساحت فضای سبز 583 هکتار در جغرافیای 
متفاوتی از بقیه شهر اصفهان قرار دارد به همین 
خاطر برای آبرســانی به این تاسیسات نیاز به 

برنامه ریزی دقیق است.
   تصفیه خانه پساب سپاهان شهر یکی 

از پیشرفته ترین نمونه های کشور
وی با بیان اینکه هم اکنون تصفیه پســاب در 

دو مرحله تصفیه اولیه و تصفیه تکمیلی انجام 
می شود که مرحله تکمیلی به عهده شهرداری 
است، اظهار کرد: از تصفیه خانه سپاهان شهر به 
عنوان یکی از پیشرفته ترین تصفیه خانه های 
پساب کشور یاد می شــود و هم اکنون پروژه 
احداث مخزن انعقاد، لخته سازی و ته نشینی 

آن در حال اجراست.
رضایی بودجه این پــروژه را 5 میلیارد تومان 
عنوان کرد و ادامه داد: این طرح هم اکنون 47 
درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و فرآیند فعلی 
تزریق کلر، ازن و تصفیه فیزیکی را پس از پایش 
و اندازه گیری مشخصات خروجی پساب توسط 
شرکت های متخصص مورد تأیید با ظرفیت 
140 لیتر بر ثانیه به منظور آبیاری درختان غیر 

مثمر انتقال خواهد داد.
وی به احــداث همزمان خط انتقال پســاب 
سپاهان شــهر به طول چهار هزار و 800 متر 
برای آبیاری اراضــی با بــرآورد 1۲ میلیارد 
تومان اشــاره و تصریح کــرد: در این زمینه 
تفاهم نامه ای بین سپاه صاحب الزمان )عج(، 
دانشگاه امیرالمؤمنین )ع( و شهرداری اصفهان 
امضا شده اســت. مدیر منطقه پنج شهرداری 
اصفهان افزود: این پروژه نیز تاکنون ۲0 درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته است. وی گفت: این 
خط انتقالی، از طریق سه الکتروپمپ شافت 
و غلافی از سپاهان شهر به ارتفاع ۲00 متر به 
صورت یک مرحله ای پساب را انتقال خواهد 
داد. رضایی بیان کــرد: در این پروژه قطر لوله 

انتقال پساب از 100 میلی متر به 300 میلی متر 
افزایش پیدا کرده است و پیش بینی می شود 

تا تیر ماه سال 1400 آماده بهره برداری شود.
   احیای تصفیه خانه تکمیلی سپاهان 
شهر بعد از 5 سال توقف ناشی از تحریم ها

همچنین حسین امیری، معاون خدمات شهری 
شهرداری اصفهان، در این رابطه گفت: طرح 
تصفیه خانه تکمیلی پســاب سپاهان شهر با 
ارزش ســرمایه ای بیش از ۲50 میلیارد ریال 
به دلایلی همچون تحریم ها بیش از 5 ســال 
متوقف بود که در این مدت تصفیه پساب خام 
با بار آلودگی بیش از 110 هزار واحد، مجموعه 
مدیریت شهری را با چالش جدی مواجه ساخته 
بود. وی افزود: معاونت خدمات شهری با تکیه بر 
دانش بومی در ابتدای تیر ماه سال جاری انجام 
این پروژه را بر عهده گرفت و پس از انجام مراحل 
شبیه سازی نرم افزار اصلی، انجام تعمیرات و 
ارتقای ضریب اطمینان این سامانه با پایداری 
کامل به بهره برداری رســید تــا جایی که بار 

آلودگی به کمتر از 100 واحد کاهش یافت.
معاون خدمات شــهری شــهرداری اصفهان 
اظهار کرد: با اجــرای این طرح علاوه بر صرفه 
جویی ریالی، آثار تحریم ها و احیای این سرمایه 

رقم خورد.
وی گفت: با فعالیت این تصفیه خانه به صورت 
شبانه روزی، پساب تصفیه شده برای آبیاری 
فضای سبز مناطق 4، 5 و 6 مورد استفاده قرار 

می گیرد.

ایمنا
گـــزارش
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قیمت قبلیقیمت فروشقیمت سکه

سکه طرح 
9,901,00010,761,000قدیم

سکه طرح 
9,936,00010,500,000جدید

5,370,0005,400,000نیم سکه

3,358,0003,050,000ربع سکه

2,006,0001700,000سکه گرمی

یک مثقال 
3,987,0004,599,000طلای 17 عیار

یک گرم طلای 
18920,5001,061,300 عیار

طلای آب شده 
3,985,0004,598,000نقدی

یک گرم طلای 
241,227,3001,415,000 عیار

قابل توجه شهروندان گرامى آیا مى دانید با 
مفقود شدن مدارك شناسایى خود ممکن 
است شما به عنوان مجرم شناخته شوید؟

قابل توجه شهروندان گرامى آیا مى دانید با 
مفقود شدن مدارك شناسایى خود ممکن 
است شما به عنوان مجرم شناخته شوید؟

سایت ثبت آگهى مفقودى : 
agahinaslefarda.ir

031 - 32274793   -   32274792           021 - 88016649     -  88356308

آگهـى مزایـده فروش 

مسعود قنبرى - شهردار علویجه
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شهردارى علویجه به استناد مجوز شماره 93/ش5 - 96/8/14  شوراى اسلامى شهر علویجه در نظر دارد نسبت به فروش 9 قطعه پلاك 
زمین مسکونى خود  واقع  در انتهاى خیابان شهید فهمیده (شرق خوابگاه دانشگاه) را با قیمت پایه تیم کارشناسان رسمى دادگسترى  

و با شرایط ذیل از طریق مزایده عمومى اقدام نماید. 
1- قیمت پایه کارشناسى پلاك هاى مذکور طبق لیست و کروکى پیوست مى باشد. 

2- تضمین شرکت در مزایده: متقاضیان مى بایست معادل 5٪ قیمت پایه هر پلاك زمین را به حساب سپرده شماره 3100001909000 
شهردارى نزد بانک ملى علویجه واریز یا به صورت ضمانتنامه بانکى تحویل شهردارى گردد که پس از تعیین برنده مزایده مسترد خواهد 

شد. 
3- زمان آگهى مزایده از تاریخ 99/10/15 لغایت 99/11/2 مى باشد. 

4- کروکى محل دقیق پلاك هاى فوق و جزییات نقشه و مشخصات در دفتر فنى شهردارى موجود و ارائه مى گردد. 
5- شهردارى در قبول یا رد یک یا کلیه پیشنهادات مختار است. 

6- واگذارى موضوع این آگهى به بالاترین قیمت پیشنهادى ارائه شده خواهد بود. 
7- در صورتى که برنده اول شرکت کننده در مزایده ظرف مدت 7 روز حاضر به پرداخت مبلغ پیشنهادى خود نگردد شهردارى ضمن 
ضبط سپرده ایشان موضوع مزایده را به شرکت کننده نفر دوم واگذار و در صورت انصراف ایشان ضمن ضبط سپرده موضوع مزایده به 

نفر سوم واگذار مى گردد. 
8- پیشنهادات شرکت کنندگان مى بایست به صورت کتبى در پاکت لاك و مهر شده همراه با فیش سپرده مربوطه و تصویر کارت ملى 

متقاضى و فاقد هر گونه قلم خوردگى و مخدوش بودن ارائه گردد. 
9- پیشنهادات مى بایست تا پایان وقت ادارى روز پنجشنبه مورخه 99/11/2 به دبیرخانه شهردارى تحویل گردد.
10- پیشنهادات واصله راس ساعت 15 روز شنبه مورخه 99/11/4 در محل دفتر شهردارى باز و قرائت خواهد شد. 
11- حضور شرکت کنندگان در کمیسیون تعیین برنده آزاد مى باشد و عدم حضور آنها مانع از رسیدگى نخواهد شد.

12- پرداخت کلیه هزینه هاى مربوط به انتقال سند مالکیت به عهده برنده مزایده مى باشد. 

      آگهى مناقصه (مرحله اول)
شهردارى آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبه  
شماره 1722 مورخ 1399/9/20 شوراى اسلامى شهر 
آران و بیدگل  نسبت به انتخاب پیمانکار جهت تهیه مخلوط 
تونان و تحویل در ضلع شرقى بلوار آیت اله خامنه اى به 
مبلغ 4,500,000,000 ریال  از طریق مناقصه عمومى به بخش 
خصوصى اقدام نماید. لذا از کلیه پیمانکاران واجد شرایط 
دعوت به عمل مى آید جهت اطلاع از شرایط، اخذ مدارك 
و شرکت در مناقصه ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار نوبت 
دوم این آگهى به شهردارى آران و بیدگل مراجعه نمایند. 

لازم به ذکر است هزینه درج آگهى مناقصه به عهده برنده 
مى باشد و کمیسیون در رد یا قبول پیشنهادات مختار 

مى باشد.

شهردارى آران و بیدگل در نظر دارد به استناد 
مصوبه  شماره 1723 مورخ 1399/9/20 شوراى اسلامى 
شهر آران و بیدگل  نسبت به انتخاب پیمانکارخرید 
آسفالت جهت شهرك هاى گلستان و پردیسان  به مبلغ 
18,000,000,000 ریال  از طریق مناقصه عمومى به بخش 
خصوصى اقدام نماید. لذا از کلیه پیمانکاران واجد شرایط 
دعوت به عمل مى آید جهت اطلاع از شرایط، اخذ مدارك 
و شرکت در مناقصه ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار نوبت 
دوم این آگهى به شهردارى آران و بیدگل مراجعه نمایند. 

لازم به ذکر است هزینه درج آگهى مناقصه به عهده برنده 
مى باشد و کمیسیون در رد یا قبول پیشنهادات مختار 

مى باشد.
احسان کوزه گر- شهردار آران و بیدگلاحسان کوزه گر- شهردار آران و بیدگل
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نوبت اول
نوبت اول      آگهى مناقصه (مرحله اول)

ت دوم
نوب

ت دوم
نوب

در شادی های شما 
سهیم     هستیم

درهرمناســبتی پیشرو باشید
طرح هدیه نســل فــردا این امکان را به شــما می دهــد تولدها، 
سالگردها و همه خاطرات خوشی را که با عزیزان تان دارید پیش 

از آنها به یاد بیاورید. 
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ششمین دوره  
کنفرانس بین المللــی »بازی های رایانه ای؛ 
فرصت هــا و چالش ها« بــا نگاهــی ویژه به 
پژوهش های مرتبط با بازی های دیجیتال؛ از کودکی تا سالمندی 
در روزهای ۳۰ بهمن و یکم اسفند به صورت آنلاین برگزار می شود.

جواد راستی افزود: کارشناسان، استادان دانشگاه و پژوهشگران 
این کشورها در زمینه های مختلف مانند ارائه و داوری مقاله ها و 
سخنرانی کلیدی در برگزاری ششمین دوره همایش بین المللی 
بازی های رایانه ای مشــارکت دارند. وی تاکید کرد: آنلاین بودن 
همایش در ســال جاری، فرصت خوبی برای استفاده از ظرفیت 
استادان و پژوهشگران حوزه بازی های رایانه ای از سراسر جهان 
فراهم آورد که امیدواریم این بستر بتواند به هم افزایی مثبت در این 
فضا منجر شود. راستی با اشاره به اینکه از ۲۰۰ داور همایش، ۱۰ 
داور بین المللی از کشورهای کره جنوبی، آلمان، ایتالیا، انگلستان، 
فنلاند و یونان هستند، اضافه کرد: از ۱۲۴ مقاله رسیده نیز ۲۰ مقاله 

به زبان انگلیسی و کشورهایی مانند ایتالیا و جمهوری چک است.
وی خاطرنشان کرد: ســه ســخنران کلیدی این همایش نیز از 
کشورهای امریکا، سنگاپور و ایتالیا هستند که از طریق سامانه های 

مجازی نتایج آخرین دستاوردهای خود را ارائه خواهند کرد.
این استاد دانشگاه اصفهان با بیان اینکه امسال بنیاد ملیّ بازی های 
رایانه ای نیز در برگزاری همایش بیــن المللی بازی های رایانه ای 
مشارکت فعال دارد، گفت: این بنیاد از مقاله های برتر همایش در 
زمینه کودکان و بازی های دیجیتال و مقاله های کاربردی که در 

حوزه تجاری سازی موفق باشند حمایت مالی می کند.
راســتی اضافه کرد: همچنیــن فهرســتی از بازی پژوهان برتر 
همایش جهت انجام تحقیقات کاربردی در قالب ساختار همگرا 
و میز پژوهش بصورت مشــترک با هدف اتصال بیشتر تحقیقات 
دانشگاهی به صنعت ارائه می شود. وی به حمایت ستاد توسعه علوم 
و فناوری های شناختی از تجاری سازی بازی های شناختی ارائه شده 
در همایش مذکور نیز اشاره و خاطرنشان کرد: ۲ نشست تخصصی 

و یک کارگاه درباره مباحث علوم شناختی و هوش مصنوعی در گیم 
نیز در حاشیه همایش برگزار خواهد شد. دبیر همایش بین المللی 
بازی های رایانه ای اظهار داشت: یکی از آثار مثبت این رویداد که 
در سال های اخیر روند رو به رشد آن دیده می شود، افزایش تعداد 
مقاله های مبتنی بــر تولید بازی های جدید و معرفی و بررســی 
اثربخشی آنهاســت. وی با بیان محققان و کارشناسان به سمت 
پژوهش های مبتنی بر تولید پیش رفته اند که آینده روشــنی در 
این صنعت را ترسیم می کند، تصریح کرد: افزایش تعداد مقاله های 
بین رشته ای نیز یکی از ویژگی های مثبت این دوره از همایش است 
به طوری که بعضی از مقاله ها هشــت داور در محورهای مختلف 
دارد. راستی با اشاره به ارسال ۱۲۴ مقاله به دبیرخانه ششمین دوره 
همایش بین المللی بازی های رایانه ای، اظهار داشت: ۳۸ درصد این 
مقاله ها در محور روانشناسی و توانبخشی، ۲۰ درصد در محور هنر، 
۱۹ درصد در محور فنی و ۲۳ درصد در سایر بخش های علوم انسانی 

مانند اقتصاد، مدیریت، حقوق و علوم سیاسی است.

ششمیندورهکنفرانسبینالمللی»بازیهایرایانهای؛فرصتهاوچالشها«بهمیزبانیاصفهانبرگزارمیشود

گرد همایی کنسول دوست ها در نصف جهان
دبیرهمایشبینالمللی»بازیهایرایانهای؛فرصتهاوچالشها«گفت:پژوهشگرانواستادان۱0کشورایران،کرهجنوبی،آلمان،امریکا،

سنگاپور،ایتالیا،انگلستان،فنلاند،جمهوریچکویوناندربرگزاریششمیندورهاینهمایشمشارکتدارند.
ایرنا

خـــبــــر

ادامهازصفحهیک

... اگر این تصور بــه واقعیت 
بپیونــدد، امریکا بــه برجام 
بازگردد، ما نیز شروط دیگری 
برای برگشت به برجام در نظر 
نگیریم و بتوانیم شــرایطی 
که در ســال های ۹۴ و ۹5 به 
وجود آمده بود را ایجاد کنیم، 
احتمال اینکه در کوتاه مدت 
قیمت دلار را در سطح قیمت 
پایین تری داشته باشیم دور از 

ذهن نیست.
 امــا همچنان ایــن کاهش 
قیمــت دلار کوتاه مــدت 
اســت و بــه سیاســت های 
در  اقتصــادی  توســعه 
مرتبــط ایــران   داخــل 

است.
 اگر این سیاست ها به گونه ای 
اتخاذ گردد که تولید داخلی 
افزایش یابد، می توان امیدوار 
بود که قیمت دلار کاهشــی 

باشد. 
بر همین اســاس، باید به این 
نکته توجه کرد که حتی اگر 
کاهش قیمــت دلار به علت 
افزایــش تولید و بــه صورت 
بلندمدت باشــد، بازهم دلار 
۱5 هزار تومانی بســیار بعید 
است و برای اینکه قیمت دلار 
ســیر نزولی خود را طی کند، 
تولید در کشور باید به صورت 

مستمر باشد.
در این میان، »جــو بایدن«، 
رییس جمهــور جدید امریکا 
صحبت هایــی مبنــی بــر 
بازگشــت بــه برجــام و لغو 

تحریم ها کرده است. 
بنابرایــن در صــورت لغــو 
تحریم ها پول های بلوکه شده 
ایران در کشــور های مختلف 
آزاد می شــود. آزاد شــدن 
این پول های بلوکه شــده به 
 معنای بازگشت آن ها به ایران 

است. 
اگر با بازگشــت این دلار های 
بلوکه شــده، قیمــت دلار بر 
اســاس نظام عرضه و تقاضا 
تعیین نشود و همچنان قیمت 
سوبسیدی برای دلار در نظر 
بگیرند، این کاهش قیمت تا 
زمانی ادامه پیدا خواهد کرد 
که دلار های بلوکه شــده در 
کشــورهای مختلف به ایران 
بازگشــته و در داخل کشور 

مصرف گردد.
 با نــگاه بــه ایــن موضوع، 
کاهــش قیمــت دلار بــا 
اســتفاده از این شیوه، ناشی 
 از عرضه بیشتر دلار در کشور 

است. 
زمانی که این عرضه فروکش 
کند، حتما شــاهد صعودی 
 شدن ســیر نرخ ارز خواهیم 

بود.
تنها راه به تعادل رسیدن بازار 
ارز، ثروتمند شــدن کشــور 
اســت و راه ثروتمند شــدن 
هم از مســیر تولید و فراهم 
کــردن بســترها می گذرد. 
البته افزایــش تولیدی که در 
ارتباط با سایر کشورها باشد 
و با تکیه بر صــادرات حاصل 
شــود؛ اگر چنین اتفاقی در 
نظام اقتصادی کشور رخ دهد 
و مراودات ما با دنیای خارج به 
نسبت ظرفیت و جایگاهی که 
ایــران در کل نظام بین الملل 
دارد، شــکل گیرد، می توانیم 
به درآمدزا بودن فعالیت های 
اقتصادی کشــور خوش بین 

باشیم.
از طریق افزایش تولید ثروت و 
دارایی پول ملی ارزشمند و از 
 افزایش قیمت دلار جلوگیری 

می شود. 
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اجازه نمی دهیم به اراضی دولتی اصفهان دست درازی شود
»در راستای حفظ انفال و عرصه های ملی، در کمتر از یکماه ۶۲ هکتار از اراضی ملی 
استان اصفهان به ارزش بالغ بر 5 هزار میلیارد ریال رفع تصرف و از ید متصرفان 
خارج شده است«. علیرضا قاری قرآن مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان با 
تاکید بر این مهم اظهار داشت: در یکماه گذشته توسط فرماندهی یگان حفاظت از اراضی ملی استان اصفهان 

بیش از ۳۴ هکتار از اراضی دولتی استان واقع در شهرستان های تیران و کرون، شهرضا و لنجان مجموعاً به 
ارزش حدود ۲ هزار و ۸۳۶ میلیارد ریال در اجرای پنج فقره حکم قطعیت یافته قضائی و با دستور و هماهنگی مقام 

قضائی بازپس گیری و به دولت بازگردانده شده است. وی ادامه داد: در همین بازه زمانی ۲۲ فقره تعرض به اراضی ملی در 
شهرستان های آران و بیدگل، برخوار، خمینی شهر، فلاورجان، کاشان، گلپایگان، نایین و نجف آباد به مساحت بیش از ۲۷ هکتار 

و به ارزش تقریبی ۲ هزار و ۲5۷ میلیارد ریال رفع تصرف فوری شده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان بیان داشت: تمامی رفع تصرفات 
با حضور عوامل یگان حفاظت اراضی استان اصفهان و همکاری نیروی انتظامی انجام شده و کلیه دیوار کشی ها و مستحدثات ایجاد شده بر روی این 
اراضی مورد تخریب قرار گرفته است. وی با بیان اینکه برابر قانون و مقررات اجازه نمی دهیم به اراضی ملی دست درازی شود تصریح کرد: هرکسی 
بخواهد اراضی ملی را تصرف یا نسبت به دخل و تصرف و ساخت و ساز بدون دلیل مالکیت در اراضی ملی اقدام کند برابر قانون با وی برخورد می شود .

اتصال مجتمع عطاری خوانسار به شبکه فیبر نوری مخابرات
با تلاش شــبانه روزی تلاشــگران مخابراتی، مجتمع عطاری شهرستان خوانســار به شبکه فیبر نوری 
مخابرات متصل شد. با توجه به افزایش اســتفاده از اینترنت در شرایط کنونی و احساس نیاز مشترکین 
به افزایش کیفیت و کمیت پهنای باند، استفاده از فناوری های ارتباطی نوین نظیر اتصال منازل و مشاغل 
به شــبکه فیبر نوری مخابرات یا فناوری FTTH امری ضروری به نظر می رسد و در همین راستا، بنا بر 

درخواست مجتمع تجاری عطاری خوانسار، در کمترین زمان ممکن عملیات اجرایی اتصال این مجتمع 
به شــبکه فیبر نوری به اتمام رســید و در حال حاضر با توجه به بستر ایجاد شــده، مشترکین این مجتمع 

امکان استفاده از تلفن ثابت و شــبکه اینترنت با بالاترین کیفیت را خواهند داشت. گفتنی است تانوما )تار نوری 
مخابرات ایران(، ســرویس FTTH/B یا )FIBER TO THE HOME/BUILDING( به معنی »فیبرنوری 

تا ساختمان/خانه« می باشد. این ســرویس به تکنولوژی جدیدی اطلاق می شود که به جای اســتفاده از کابل مسی از فیبر نوری 
برای انتقال اطلاعات تا ساختمان و یا محل مشتری بهره می برد و می توان با اســتفاده از این بستر، سرویس های گوناگونی از جمله تلفن، 
 اینترنت، سرویس های چند رسانه ای و دیگر سرویس های بر بستر دیتا را با سرعت و کیفیتی بسیار بالاتر از کابل مسی در اختیار مشترکین

 قرار داد. 

ولی الله افخمی راد| فصل تجارت
یادداشـــت
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اینلانههابرای
پرندگانیدرسایزو
اندازهگنجشکها

ساختهشدهتابتوانند
درآنسکنیگزیدهو

شرایطتخمگذاریوزاد
وولدداشتهباشند

محمد کیهانی با بیان اینکه 
شهرداری منطقه هشت 
علاوه بر انجام اقداماتی از 
جمله رفــت و روب و ارائه 
خدمــات به شــهروندان 
وظایف دیگری را مدنظر 
قرار داده است، اظهار کرد: 
بر این باور هستیم باید شهر را به گونه ای 
مدیریت کنیم که شرایط زیست انسان ها و 
حیواناتی که ضرر و زیانی برای شهروندان 

ندارند، فراهم شود.
وی با بیان اینکه در سال های اخیر با توجه 
به تغییر زندگی انسان ها شاید کمتر صدای 
پرندگان در شهر شنیده می شود، افزود: در 
گذشته بیشتر افراد با صدای پرندگان از 
خواب بیدار می شــدند، اما با گســترش 
شهرنشینی و اتفاقات زیادی که در شهرها 
رخ داده، دیگر شاهد جمعیت زیادی از این 

پرندگان در شهر نیستیم.
مدیر منطقه هشت شــهرداری اصفهان 

گفت: در اقدامی که از شــب یلــدا آغاز 
کرده ایم به مرور نســبت بــه نصب لانه 
پرندگان در نقــاط مورد نظــر از جمله 
درختان دارای ارتفاع بلند سطح پارک ها و 

بوستان ها اقدام شده است.
وی با بیان اینکه در مرحله نخست ۳۰۰ 
لانه پرنــده در پارک ۲۲ بهمــن واقع در 
خیابان رستم شــیرازی، حاشیه خیابان 
5 آذر و رباط، پارک ســاحل و دو بوستان 
منطقه هشت بر روی درختان دارای ارتفاع 
مناسب نصب شده اســت، تصریح کرد: 

در این منطقه بیش از 5۴ بوستان وجود 
دارد که برخی از آنهــا درختانی با ارتفاع 
مناسب اســت که در حال شناسایی آن 

نقاط هستیم.
کیهانی با اشاره به سایز لانه های ساخته 
شده، اظهار کرد: این لانه ها برای پرندگانی 
در سایز و اندازه گنجشک ها ساخته شده 
تا بتوانند در آن ســکنی گزیده و شرایط 
تخم گذاری و زاد و ولد داشــته باشند و 
امکان استفاده سایر پرندگان از این لانه ها 
وجود ندارد. مدیر منطقه هشت شهرداری 

اصفهان در ارتباط با نحوه برخورد با سایر 
حیوانات از جمله سگ های ولگرد، افزود: 
روزانه زنده گیری سگ های ولگرد به نحوی 
که آســیبی به این حیوانات وارد نشود، 
انجام و ســپس تحویل مرکز نگهداری از 
حیوانات می شوند تا پس از عقیم سازی 
در نقاط مورد نظر رهاســازی شوند. وی 
تاکید کرد: ســعی داریم اقدامات از این 
قبیل را گســترش داده و با حیواناتی که 
 در کنار ما زیســت می کنند، مهربانانه تر 

رفتار کنیم.

مدیر منطقه هشت شهرداری اصفهان خبرداد؛  

هدیه 1000 لانه به پرندگان منطقه هشت
مدیرمنطقههشتشهرداریاصفهانازنصبیکهزارلانه
پرندهدرسطحپارکهاوبوستانهایاینمنطقهخبردادوگفت:
درمرحلهنخست۳00لانهنصبشدهو۷00لانهدیگرنیزدرحال

ساختونصباست.

براینباورهستیمبایدشهررابهگونهایمدیریتکنیمکهشرایطزیستانسانهاوحیواناتیکهضرروزیانیبرایشهروندانندارند،فراهمشود 

ایمنا
گـــزارش
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معاونهماهنگیامورعمرانیاستانداری:

صنایعفاقدفناورینودراصفهانمجوز
فعالیتدریافتنمیکنند

معاونهماهنگیامورعمرانیاســتانداریاصفهانگفت:شــورای
برنامهریزیایناستانبهواحدهایصنعتیکهمبتنیبرفناورینونباشد،

مجوزفعالیتنمیدهد.

حجت الله غلامی در نشست » روز ملی هوای پاک« که بصورت مجازی و آنلاین 
برگزار شد، افزود: صنایع یکی از ۲ محور اصلی سند آمایش سرزمین اصفهان است 
اما با توجه به چالش ها و مســائلی مانند آلودگی هوا، به واحدهای صنعتی فاقد 

فناوری های نو، مجوز فعالیت داده نمی شود.
وی دومین محور سند آمایش سرزمین استان اصفهان را گردشگری خواند و اظهار 
داشت: شاید این قابلیت فراموش شده و تمرکز بیشتر بر صنعتی کردن استان بوده 

است درحالیکه گردشگری باعث رونق اقتصادی بدون آلایندگی می شود.
غلامی با اشاره به اینکه رونق صنعت گردشگری برای کلانشهر اصفهان و سایر 
شهرستان ها در دســتور کار قرار دارد، اضافه کرد: یکی دیگر از مباحث مهم در 
مقابله با آلودگی هوا توجه به زیرساخت ها است و تکمیل رینگ چهارم اصفهان 
در دستور کار قرار دارد. به گفته وی اگر از دهه ۸۰ ایجاد رینگ ۷۸ کیلومتری در 
اطراف کلانشهر اصفهان شروع می شد شاید امروز بخش عمده ای از ترافیک کنونی 
را نداشتیم. غلامی رینگ چهارم را یکی از برنامه های در مقیاس کلان برای حذف 
آلاینده های متحرک در استان اصفهان خواند؛ رینگ چهارم ترافیکی اصفهان به 
طول ۷۸.۲ کیلومتر است که ۴5.۸ کیلومتر آن در محدوده کلانشهر اصفهان و 
۲۸.۶ کیلومتر در محدوده شمالی و غربی شامل شهرهای دولت آباد، خورزوق، 
خمینی شهر، دُرچه و شهر ابریشم و ۳.۸ کیلومتر آن در محدوده فرمانداری ها قرار 
دارد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان یکی از راهکارهای اجرایی 
برای مقابله با آلودگی هوا را توسعه حمل و نقل عمومی و ریلی خواند و گفت: اتصال 
چهار محور اصلی با قطار شهری اصفهان در حال پیگیری است که خطوط اول تا 
سوم در اولویت قرار دارد و به موازات آن شرق، غرب، شمال و جنوب را هم در دستور 
کار داریم. وی با بیان اینکه کار محور قطار شهری اصفهان - شاهین شهر آغاز شده 
است، ادامه داد: محورهای بعدی خط نجف آباد به اصفهان و ذوب آهن - فولاد 
شهر - اصفهان است که با راه اندازی این خطوط بخش عمده ای از ناوگان حمل و 

نقل عمومی به ریلی منتقل می شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری اصفهان با اشاره به صنایع شعاع 5۰ 
کیلومتری اصفهان، تصریح کرد: یکی از راهکارهای کاهش آلودگی هوا، جابه جایی 
صنایع آلاینده و ساماندهی کوره های آجر و گچ است که مطلعات جانمایی آن 
انجام شد. وی با تاکید بر اینکه این کار بسیار هزینه بر با برآورد ۴۰۰ میلیارد تومان 
است، خاطرنشان کرد: ظرفیت تولید آنها نیز باید بررسی شود که در سطح استانی، 
ملی یا صادرات باشد. غلامی تاکید کرد: در بخش شهری نیز اقدام های خوبی در 
بازسازی و نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی آغاز شده است. معاون استانداری 
اصفهان خاطرنشان کرد: سال آینده نیز گواهی پایان کار به ساختمان هایی که 
مبحث ۱۹ مقررات ساختمان و کاهش مصرف انرژی را رعایت نکرده باشد داده 
نمی شود. وی با بیان اینکه وضعیت هوای اصفهان همزمان با روز ملی هوای پاک 
در شرایط خوب نیست، گفت: مطالعات خوبی در دانشگاه های اصفهان و صنعتی 
اصفهان در این زمینه انجام شد که امید است با همکاری شهرداری اصفهان به 
برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت تبدیل شود تا با راهبرد مشخصی 
به مقابله با آلودگی هوا بپردازیم. غلامی با اشاره به اینکه بر اساس مطالعات انجام 
شده، صنعت به عنوان کانون بزرگ آلاینده و حمل و نقل به عنوان کانون متحرک 
در آلودگی هوای اصفهان مطرح هســتند و مباحثی مانند حاشیه کویر بودن و 
کانون های گرد و غبار نیز در استان وجود دارد، گفت: در یک میلیون و ۹۰ هزار 
هکتار از وسعت استان اصفهان کانون گرد و غبار داریم که نیاز به تثبیت دارد و تا 

کنون حدود یک سوم آنها تثبیت شده است.

گــــزارش

خـــبــــر

نمایندهمردماصفهاندرمجلس:

جنسمحرومیتدرکلانشهرهابسیارمتفاوتتراست
نمایندهمردماصفهاندرمجلسشورایاسلامیگفت:ورودگردشگران
بهشهرهایشمالیواصفهانخالیازگردشگرموردانتقادفعالانعرصه
گردشگریاصفهاناســت.مهدیطغیانیدرجمعمدیرانشرکتهای
بنیادمستضعفانومستقردراصفهانبابیاناینکهامروزمحرومیتدرکلانشهرهابهمعنایعدم
دسترسیبهبیمارستان،مدرسهو…نیستاظهارداشت:جنسمحرومیتدرکلانشهرهابسیار

متفاوتترازروستاهایاشهرهایکوچکاست.

   همهنهادهابهکاهشآسیبهایاجتماعیتوجهکنند
وی با اشاره به وجود صدها کارتن خواب در اصفهان ابراز داشت: تلاش ستودنی جهادگران سبب شده تا این 
شرایط به اندازه ای ساماندهی شود اما بنیاد مستضعفان برای رفع این جنس از محرومیت باید تلاشی مضاعف 
انجام دهد و نباید بزرگی شــهر و درعین حال تعدد نهادها و سازمان ها سبب غفلت از آسیب های اجتماعی و 

محرومیت های حاشیه شهر اصفهان شود.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دختران فراری و زنان سرپرست خانوار 
جزئی از جامعه هستند و باید با اهتمام جدی و تقسیم کار برای حل مشکلات آنها گام برداریم، تصریح کرد: در 

این زمینه همه بخش ها باید به میدان بیایند تا مشکلات را به حداقل برسانیم.

   اعلامنرختضمینیمحصولاتکشاورزیبهمجلسسپردهمیشود
وی در ادامه به بی تفاوتی دولت نسبت به تفاوت نرخ تضمینی محصولات کشاورزی و نرخ واردات این محصولات 
به کشور اشاره کرد و گفت: در این زمینه مجلس ورود کرده و از این پس قیمت گذاری محصولات کشاورزی به 
شورایی مرکب از نمایندگان کشاورزان، وزارت کشاورزی و سازمان برنامه وبودجه و نمایندگانی از مجلس سپرده 
خواهد شد تا کشاورزان نیز در قیمت گذاری محصولات نقش آفرینی داشته باشند و انگیزه لازم برای کشت 

محصولات کشاورزی را پیدا کنند.
طغیانی با گلایه از ستاد ملی مبارزه با کرونا افزود: متأسفانه صنعت گردشگری اصفهان همیشه پایبند به قوانین 
بوده اما شهرهای شمالی و جنوبی کشور اکنون مملو از مسافر شده و فعالان گردشگری از نمایندگان خود سؤال 
می کنند مگر آنجا کرونا نیست؟!  نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: همه توان خود را 

به کار خواهیم گرفت تا با پیگیری از مسئولان زمینه سفر ایمن گردشگران را به اصفهان فراهم کنیم.

تسنیم
خـــبــــر

مریمیادگاری
خـــبــــر
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کیانــوش جهانپــور 
مرکــز  رئیــس 
اطلاع رسانی و روابط 
وزارت  عمومــی 
بهداشــت اظهار کرد: 
غربالگری بیماری های 
ژنتیک مبتنی بر شــواهد و مدارک دقیق 
علمی چه در مواردی کــه قبل از بارداری 
قابل پیش بینی است و چه مواردی که در 
حین بارداری قابل تشخیص است. پیش 
بینی تولــد نــوزادان دارای بیماری های 
ژنتیک مثل سندروم داون و بیماری های 
دیگر با استفاده از فناوری های روز یکی از 
دستاوردهای مهم علم بشری است و نباید 
خود را از دســتاوردهای علم روز محروم 

کنیم.
وی ادامــه داد: وزارت بهداشــت خود را 
در مقابل سلامت نســل آینده و کودکان 
مسئول می داند. بنابراین غربالگری بیماری 
های ژنتیک با همکاری پزشکان متخصص 
و همکاری داوطلبانه والدین برای پیشگیری 
از تولد کودکان معلول و دارای نقص های 
غیر قابل درمان از ســال ها پیش در کشور 
انجام می شــود و همچنان هم سیاســت 
وزارت بهداشت توســعه این غربالگری در 
چارچوب قانون و دستاوردهای دانش نوین 

بشری است.
چگونگیتشخیصبیماریها

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت تاکید کرد: غربالگری برای 
تشــخیص زودهنگام همه بیماری های 
ژنتیک قبل از دمیدن روح در جنین فعلا 
میسر نیســت اما آنهایی که میسر است، 
هدیه ای است از دانش و فناوری روز بشر 
و وزارت بهداشــت نیز برای ارتقای سطح 
سلامت عمومی، استفاده این فناوری ها را 
در قالب دستورالعمل هایی مدون کرده و 
البته این دستورالعمل ها به صورت مداوم 
بر اساس فناوری های بشر به روز می شود و 
ارتقا پیدا می کند.جهانپور گفت: تشخیص 
این بیماری ها با اســتفاده از سونوگرافی و 
تست های ژنتیک و مشاوره های ژنتیک با 
والدین انجام می شود. ممکن است در روند 
مشاورهای ژنتیک شک به خطر بروز نقص 
ها و بیماری های ژنتیک را در پزشک ایجاد 
کند و با تست های ژنتیک امکان تشخیص 
دقیق آنها وجود داشته باشد در این صورت 
اگر این تشخیص و اقدام در ابتدای بارداری 
و قبل از دمیده شدن روح در جنین باشد 
می تواند به والدین برای تصمیم گیری برای 

ختم بارداری کمک کند.
وی افزود: استفاده از این امکان مبتنی بر 
علم و دانش بشری سیاست وزارت بهداشت 
اســت که بر مبنای اصول قانونی و اخلاق 
پزشکی انجام می شود و تضادی با احکام 
و قواعد فقهی ندارد. البته همزمان سیاست 
افزایش جمعیت و فرزنــدآوری و مقابله با 
پدیده سقط های غیر قانونی و سقط های 
غیر درمانی نیز سیاســت وزارت بهداشت 
است و این دو سیاست با هم تضادی ندارند.

جهانپور افزود: هر دو سیاســت غربالگری 

بیماری های ژنتیک و افزایش فرزندآوری 
در وزارت بهداشــت دنبال می شود. هیچ 
ضدیتی بین این دو سیاست نیست. حتی 
در مواردی که مبتنی بر شواهد علمی امکان 
پیشــگیری از تولد نوزدان معلول و دارای 
نقص ژنتیک هســت می توان منابعی از 
اعتبارات نظام سلامت و بیمه ای را به این 
سمت سوق داد تا به خانواده ها به خصوص 
آنها که نیازمند حمایت مالی برای انجام این 

آزمایش ها هستند کمک شود.
وی گفت: بــا این امکان و دســتاورد علم 
پزشکی نسل آینده می تواند با بروز موارد 
کمتری از اختــلالات شــدید ژنتیکی و 
کروموزومی و معلولیت های بدو تولد همراه 

باشد.
آمارمواردغربالگریوسقطدرمانی

درکشور
رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
افزود: بخشــی از این خدمات و مشاوره ها 
در بخش دولتی به صــورت رایگان انجام 
می شــود و بخشــی هم فعلا هزینه دارد 
اما معتقدیــم آنچه وزارت بهداشــت در 
دستورالعمل های خودش قرار می دهد می 
تواند مبنای حمایت و پوشش بیمه ای هم 
قرار گیرد. هیچ کشوری غربالگری وسیع 
همه تست های ژنتیک را انجام نمی دهد 
اما مواردی که در دستورالعمل های وزارت 
بهداشت می آید به یقین در ارتقای سلامت 
جامعه موثر است و برخی مخالفت ها در این 

زمینه واقعا قابل درک نیست.
جهانپور درباره آمار موارد غربالگری و سقط 
درمانی در کشــور گفت: آمار دقیق موارد 
غربالگری های ژنتیک و مــوارد منجر به 
ســقط جنین را اکنون به خاطر ندارم اما 
در مجموع این اقدام وزارت بهداشــت در 

سال های اخیر تعداد نوزادانِ با بیماری های 
ژنتیک را به میزان قابل توجهی کاهش داده 
و این دستاورد بزرگی برای نظام بهداشت و 

درمان کشور است.
وی تاکید کرد: امیــدوارم برخی مخالفت 
ها به کاهش بودجه خدمــات غربالگری 
ژنتیک در بودجه سال آینده منجر نشود 
زیرا این اقــدام به ارتقای شــاخص های 
نظام ســلامت ایران کمک می کند و باید 
از آن حمایت شــود نه اینکه حمایت های 
آن حذف شود. حذف این حمایت به معنای 
محرومیت از این خدمات برای افرادی است 
که توانایی مالی کمتری دارند و این برای 
نظام بهداشت و درمان جمهوری اسلامی 

پسندیده نیست.
حذفخدماتپیشگیریازبارداریدر

روستاهاوعشایر
جهانپور همچنیــن درباره حذف خدمات 
پیشگیری از بارداری در روستاها و در بین 
عشایر نیز گفت: برخی خدمات پیشگیری 
از بارداری در گذشته در روستاها و مناطق 
محروم به صورت رایگان انجام می شد که 

بعد از ابلاغ سیاست های کلان جمعیتی در 
سالهای گذشته حذف شده زیرا ارائه رایگان 
این خدمات و لوازم پیشگیری ازبارداری به 
معنای تشویق به پیشگیری از فرزندآوری 
است در حالی که سیاســت کلان کشور 
تشــویق به فرزندآوری است نه عکس آن 
بنابراین حمایت مالی در این زمینه به طور 
عام پذیرفتنی نیست.وی افزود: سیاست 
های کلان جمعیتی در یک دهه اخیر ابلاغ 
شده و از همان زمان ابلاغ این سیاست ها نیز 
ارائه رایگان وسایل و خدمات پیشگیری از 
بارداری به صورت عام در شبکه بهداشتی و 
درمانی کشور حذف شده و مساله جدیدی 
نیست البته در موارد خاص که جنبه درمانی 
برای پیشگیری از خطر جانی برای مادر یا 
نوزاد هســت به صورت موارد خاص انجام 
می شود اما به طور عام سال هاست که این 
خدمات رایگان در شبکه بهداشتی ایران 

حذف و کنار گذاشته شده است.
رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
گفت: البته این طور نیســت که وســایل 
پیشــگیری از بارداری در کشــور وجود 

نداشته باشــد اما اینکه وزارت بهداشت به 
صورت رایگان این خدمات رابه صورت عام 
صرفا برای پیشگیری از بارداری در شبکه 
بهداشتی در اختیار مردم قرار دهد در تضاد 
با سیاست های کلان جمعیتی است و سالها 

پیش حذف شده است.
توییتچالشبرانگیزکبریخزعلی

چند روز پیــش کبری خزعلــی، رئیس 
شورای فرهنگی اجتماعی زنان در توئیتی 
مدعی شد که مجلس شــورای اسلامی، 
»غربالگری اجباری زایمان« را لغو کرده که 
البته پس از آن وزارت بهداشت اعلام کرد 
ارائه این خدمات اجباری نیست و داوطلبانه 
و اختیــاری اســت و رئیس کمیســیون 
بهداشت و درمان مجلس نیز تصویب جنین 
مصوبه ای را در مجلس تکذیب کرد.ناهید 
خداکرمی عضو شورای عالی نظام پزشکی 
نیز در این مورد گفت: مادران بسیاری با به 
دنیا آوردن نوزاد معلول طرح شکایت کرده 
و می گویند چرا اجبــار نکردید غربالگری 
کنیم و خیلی از پزشکان در مراجع قضایی 

به همین علت محکوم شده اند.

غربالگریبیماریهایژنتیکتعطیلنمیشود

غربالگریبرای
تشخیصزودهنگام

همهبیماریهایژنتیک
قبلازدمیدنروحدر

جنینفعلامیسرنیست
اماآنهاییکهمیسر
است،هدیهایاست
ازدانشوفناوریروز
بشرووزارتبهداشت
نیزبرایارتقایسطح

سلامتعمومی،
استفادهاینفناوریها
رادرقالبدستورالعمل

هاییمدونکردهو
البتهایندستورالعمل
هابهصورتمداومبر

اساسفناوریهایبشر
بهروزمیشودوارتقا

پیدامیکند

چینیهابدونواکسنکرونارامهارکردند
مشاور عالی وزیر بهداشت گفت: کشــورهای جنوب شرق آســیا و چین از واکسن کرونا استفاده 
نکردند، اما با کنترل صحیح تا حد زیادی بیماری را مهار کردند.محمداسماعیل اکبری با اشاره به 
اینکه در روزهای کرونایی رعایت دستورالعمل های بهداشتی از اهمیت بالایی برخوردار است، اظهار 

کرد: در حال حاضر رنگ بندی مناطق مختلف کشور بر اساس میزان مرگ و میر و  بستری روزانه افراد 
انجام شده است.او ادامه داد: اگر میران فوتی های ناشی از بیماری کرونا در کشور صفر شود باید قرنطینه 

و رعایت دستورالعمل های بهداشتی را به طور دقیق رعایت کنیم. کشورهای جنوب شرق آسیا و چین از 
واکسن کرونا استفاده نکردند، اما با کنترل صحیح تا حد زیادی بیماری را مهار کردند.مشاور عالی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با اشاره به اینکه ماندگاری ویروس کرونا طولانی است و به این زودی وضعیت عادی نخواهد شد، بیان کرد: طرح شهید 

سلیمانی با تاخیر در کشور اجرا شد، اما تاثیر زیادی در کنترل بیماری و شناسایی مبتلایان به کرونا داشت. در این طرح بیماریابی 
فعال و  غربالگری خانه به خانه انجام می شود تا افراد مشکوک شناسایی شده و در منزل یا نقاهتگاه ها قرنطینه شوند.اکبری با اشاره 
به اعمال محدودیت تردد شبانه بین ســاعت ۲۱ تا ۴ صبح، گفت: ۳۰ درصد از انتقال بیماری کرونا در جامعه توسط دورهمی های 

خانوادگی بود که اعمال ترددهای شبانه باعث شد تا  این مهمانی ها برگزار نشوند.

FDAهممیتواندخطاکند

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران، با اشاره به موضوعات پیرامون واکسن فایزر، گفت: سازمان غذا و داروی 
آمریکا هم می تواند خطا کند.

سید علی فاطمی، اظهار داشت: در موضوعی مهمی همچون واکسن که با جان انسان ها سر و کار دارد، بحث 
نباید سیاسی شود.

وی با عنوان این مطلب که هر کشوری صلاح خودش را می داند، گفت: قطعا در استفاده از محصولات دارویی و 
واکسن های جدید، هر کشوری برای خودش نهاد نظارتی دارد.

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران، ادامه داد: روش های کنترل کیفیت و ایمنی و همچنین کارآزمایی بالینی می بایست توسط نهادهای 
نظارتی در هر کشوری دنبال شود و در کشور ما هم، سازمان غذا و دارو و اداره کل آزمایشگاه های مرجع سلامت، چنین وظیفه ای را بر عهده 

دارند.
فاطمی در واکنش به اظهاراتی که پیرامون واکسن فایزر مطرح است، گفت: سازمان غذا و داروی آمریکا به عنوان یک مرجع مورد تایید در 
جهان شناخته می شود و از اعتبار بالایی برخوردار است. وی در عین حال به این نکته اشاره کرد که FDA هم می تواند خطا کند، افزود: تایید 

سازمان غذا و داروی آمریکا، صد در صد و مطلق نیست.

وزارت بهداشت: 

راهکاریسادهبرایمقابلهباکرونایانگلیسی
مدیر گروه عفونی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: تنها توصیه برای مقابله با ویروس انگلیسی رعایت بهداشت فردی و فاصله گذاری اجتماعی همانند 
قبل است. دکتر مهشید طالبی طاهر؛ مدیر گروه عفونی دانشگاه علوم پزشکی ایران در خصوص شیوع کرونای انگلیسی اظهار کرد: خوشبختانه محدودیت 
ها تعداد مراجعین به مراکز درمانی را کاهش داده ولی موضوعی که موجب نگرانی شده، مشاهده گونه جدیدی از کووید۱۹ در بریتانیا است.وی با بیان 
اینکه ویروس انگلیسی افراد زیر شصت سال را بیشتر مبتلا می کند، افزود: مبتلایان به این گونه جدید، علائمی مشابه ویروس قبلی دارند یعنی ابتلا به 
ویروس انگلیسی هم با تب،سرفه، سردرد، بدن درد و اختلال گوارشی همراه است.این متخصص عفونی گفت: تنها تفاوت گونه جدید کووید ۱۹ سرعت 
سرایت آن است که گفته می شود چهل تا هفتاد درصد  بیشتر از گونه قبلی است و فقط از انسان به انسان منتقل می شود.وی خاطر نشان کرد: درمان 
شناخته شده ای برای بیماری  کرونا وجود ندارد و داروی های تجویزی تنها برای کنترل بیماری در حالت حاد است؛ برای نوع جدید این ویروس هم، 
اظهار نظر در مورد تاثیر داروها، نیاز به تحقیقات بیشتر دارد.عضو ه یئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران در خصوص واکسن کرونا گفت: باید ترس از 
تزریق واکسن کرونا را کنار بگذاریم، چرا که واکسن در این بیماری همانند سایر ویروس های همه گیر می تواند کنترل کننده باشد و با تولید آنتی بادی 
سبب قطع زنجیره بیماری شود.دکتر طالبی طاهر در پایان با اشاره به این مطلب که هر وقت ما پروتکل های بهداشتی را رعایت نکردیم؛ با موج جدید 
بیماری مواجه شدیم، افزود: با توجه به شروع فصل زمستان، آلودگی هوا و همزمانی شیوع آنفلوآنزا با بیماری کرونا باید سه اصل مهم شستشوی دست، 

رعایت فاصله گذاری و استفاده از ماسک جدی گرفته شود و از گردهمایی های کوچک و خانوادگی هم خودداری کنیم.

نخستینواکسننوترکیبایرانیکرونامجوزکارآزماییبالینیگرفت
 دبیر کمیته کشوری اخلاق در پژوهش های علوم پزشکی وزارت بهداشت گفت: کارآزمایی بالینی فاز یک واکسن نوترکیب کرونا متعلق به موسسه 
تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی در کمیته کشوری اخلاق در پژوهش علوم پزشکی تایید شد.دکتر احسان شمسی گوشکی افزود: مهمترین 
اقدام برای آغاز تست بالینی دومین واکسن ایرانی برداشته شده و به زودی سازمان غذا و دارو مجوز تست بالینی را صادر می کند.وی ادامه داد: پس 
از صدور اولین مجوز تست بالینی واکسن کرونا متعلق به شرکت گروه دارویی برکت و شرکت شفا دارو، مجوز انجام کارآزمایی بالینی فاز یک برای 
آزمایش واکسن کرونا تولیدی موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی در کمیته اخلاق هم صادر شده است.شمسی خاطرنشان کرد: یکی 
از اعضای کمیته اخلاق در پژوهش در حین تست بالینی به عنوان عضو کمیته پایش داده ها حضور دارد و بر انجام درست روند پژوهش نظارت 
خواهد کرد. هم بر روی واکسن ایرانی برکت و هم بر این واکسن نظارت می شود.وی بیان داشت: این واکسن نوترکیب از یک پروتئین نوترکیب 
است که تکنولوژی آن با واکسن  کرونای ایرانی قبلی )ویروس کشته شده ( مجوز اخذ کرده، متفاوت است.شمسی افزود: کارازمایی بالینی دومین 
واکسن ایرانی کرونا توسط انستیتو سرم سازی و واکسن سازی رازی با همکاری دانشگاه علوم پزشکی ایران انجام می شود.بتزریق انسانی مرحله 
اول مطالعات بالینی نخستین واکسن کرونا ساخت محققان ایرانی با نام "کُوو ایران برکت" روز سه شنبه )نهم دی ماه( با حضور وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و معاون علمی و فناوری رییس جمهوری، روی داوطلبان انجام شد و روز شنبه ) ۲۷ دی ماه( مرحله چهار این مطالعه 

آغاز شده و طی این هفته تزریق واکسن بر روی ۷ نفر دیگر انجام می شود.

گزارش

رئیس بیمارستان سینا گفت: در زمان بازگشایی مدارس در ابتدای 
سال تحصیلی موارد ابتلا به کرونا بین دانش آموزان، معلمان و افراد نزدیک آنها بیشتر شده بود، چون 

کودکان علامت بیماری ندارند به راحتی ویروس را منتقل می کنند.
»محمد طالب پور« رئیس بیمارستان سینا با اشاره به بازگشایی مدارس در شهرهای آبی بیان کرد: 
طی آماری که در این ده ماه جلوی چشم ما به صورت آنلاین کم و زیاد می شود، تا الان سه فاصله بین 
هر پیک داشتیم که به طور متوسط ۴ الی ۶ هفته بوده است، یعنی اگر بخواهیم واقع گرا باشیم، باید در 

اواخر بهمن ماه انتظار پیک چهارم را داشته باشیم.
وی ادامه داد: بنابراین هرچه مردم و سیستم های نظارتی و دولتی دقیق تر و بهتر رعایت کنند، این پیک 
ضعیف تر خواهد بود، اما اگر همه چیز عادی جلوه داده شود، امکان دارد دچار دردسرهای بدتری نسبت 
به قبل شویم و چون ستاد کرونا همه ی جزئیات و اطلاعات را دارد، بهترین مرجع برای موضوعاتی 

همچون بازگشایی مدارس است، که اگر مجوز بازگشایی مدارس را بدهد یعنی همه جوانب بررسی 
شده و اگر مستقل از وزارت بهداشت تصمیمی گرفته شود، جای تامل دارد.

طالب پور افزود: رفتارهای اجتماعی در این فاز باید تحت نظر مدیریت یکسانی قرار بگیرد و نمی شود 
وزارتخانه و هر قسمتی جداگانه برای خودش تصمیم بگیرد، اگر با همفکری ها چنین تصمیمی گرفته 

شود، جای دفاع خواهد داشت چون حتما ارزیابی هایی انجام می شود.
رئیس بیمارستان سینا بیان کرد: الان بیشتر از اینکه نگران ورود افراد به اجتماع باشیم، بنظر باید 
مراقب موارد بهداشتی از قبیل ماسک، شست و شوی دست و فاصله اجتماعی باشیم.الان بزرگ ترین  

منبع جدی انتقال آلودگی مترو و اتوبوس  هستند که مردم از آنها برای رفت و آمد استفاده می کنند.
وی با اشاره به تاثیر بازگشایی های مدارس در اوایل سال تحصیلی بر افزایش ابتلا بین دانش آموزان، 
معلمان و افراد نزدیک به آنها، گفت: دقیقــا این موضوع صدق می کرد و تعــداد مبتلایان در بین 
دانش آموزان و معلمان بیشتر شده بود و چون شدت ابتلا در بچه ها کمتر است و در خیلی موارد که 
مبتلا می شوند، علامت  ندارند از همدیگر می گیرند و این را به خانواده ها و بزرگترها منتقل می کنند و 
معمولا بچه ها محبوب پدربزرگ و مادربزرگ ها هستند و ارتباط بیشتری با آنها دارند که همین یک 

خطر بالقوه برای افراد مسن خواهد بود.
طالب پور با اشاره به لزوم تعیین پروتکل ها برای بازگشایی مدارس، ادامه داد: توجه داشته باشید که ما در 
بیمارستان خودمان هم در تصمیم گیری ها در رابطه با کرونا، سیستم فراز و نشیب داریم، به طور مثال 
شرایط به شکلی می شود که فقط یک بخش را برای کرونا در نظر می گیریم، اما بعد از مدتی می بینیم 
شلوغ شده و بخش اضافه می کنیم، یک روز هم می بینیم وضعیت افول پیدا کرده و بخش های عادی 

را راه می اندازیم.
وی افزود: بنابراین هر تصمیمی اگر دقیق و با نظارت کافی انجام شود، به محض اینکه تشخیص داده 
شود، خواسته ها را برآورده نمی کند باید به سرعت در آن بازنگری شود، پس باز و بسته شدن مدارس به 
این دلیل که می بینیم، امکان رعایت درست موارد بهداشتی وجود ندارد، چیز بدی نیست، در مواجه با 
کرونا تصمیم ها مقطعی است و از بی برنامگی و بی مدیریتی نیست بلکه خاصیت ویروس به این شکل 
است.رئیس بیمارستان سینا ادامه داد: در این شرایط کسی نباید به صورت مجزا برنامه ریزی کند، 

چون در کنترل بیماری های عفونی همه باید از یک مدیریت قاطع رهبری کنند.
وی با اشــاره به مدیریت یکپارچه  در بیمارســتان و تاثیــر آن بر روند کار، بیان کرد: متناســب با 
دستورالعمل ها در بیمارستان که وارد فاز عادی می شویم، عمل های معمولی را شروع می کنیم و به آن 
سمت سوق پیدا می کنیم، وقتی هم که شرایط خراب شود، بیمارستان را به بخش کرونا سوق می دهیم.

طالب پور ادامه داد: الان خوشبختانه در بیمارستان سینا میزان کرونا خیلی کاهش پیدا کرده است  و 
در بقیه بخش ها همه عمل های روتین انجام می شود، بیمارانی که نزدیک یک سال از ترس کرونا وارد 
بیمارستان نشده بودند و عمل هاشان را به تاخیر انداخته بودند الان با فراغ بال می توانند بیایند و این 
نیاز پزشکی خود را در بیمارستان برآورده کنند، چون امکان دارد به دلیل جو متلاطم در ماه آینده این 

شرایط تغییر کند و فعالیت بخش های عادی کم شود. 
وی در پایان تاکید کرد: الان زمان مناسبی است که اگر افراد بیماری های خاصی مثل سرطان، قلبی، 
مغزی و... دارند حتما درمانشان را پیگیری کنند و الان بهترین زمان است تا وارد مراکز درمانی شوند 

و درمان شان را سریع شروع کنند.

پیکچهارمبیماریدراواخربهمن

واکسنایرانیکروناموثروکارااست
رییس انجمن بیوتکنولوژی ایران گفت: یک واکسن ایرانی وارد 
مرحله تست بالینی شده و تعداد دیگری هم در آستانه ورود 
به این مرحله هستند.وی تاکید کرد: نباید فریب حرف های 
تبلیغات معاندان و تشکیک های برخی ناآگاهان داخلی در مورد 

ساخت واکسن داخلی را خورد. این واکسن ها کاملا موثر و کارا 
هستند.زینلی ادامه داد: واکسن ساخته شده داخلی از ویروس 
کشته شده شبیه واکسن های تولید کشور چین است و کارایی 
آنها در مرحله حیوانی مورد تائید قرار گرفته و تست انسانی آن در 
حال انجام است.رییس انجمن  بیوتکنولوژی ایران گفت: تعدادی 
دیگر از واکسن های داخلی در حال طی کردن روند ساخت خود 

هستند و بعضی از آنها با تائیدیه سازمان غذا و دارو و کمیته اخلاق 
در پزشکی به زودی وارد مرحله انسانی می شوند.

زینلی افزود: البته باید توجه داشت که درآمد حاصل از واکسن ها 
چند ۱۰ میلیارد دلار است و کشور های غربی تلاش می کنند به 
گونه ای تبلیغ کنند تا نشان دهند که فقط واکسن تولیدی شرکت 
های غربی موثر هستند و دیگر واکســن ها فایده ای نخواهند 

داشت.وی در باره کارایی و اثربخشی واکسن ها در مقابل برخی 
از جهش های ویروس گفت: معمولا واکسن به گونه ای طراحی 
می شوند که در مقابل برخی از تغییرات اثربخشی خود را از دست 
ندهند. تعدادی از شرکت های دانش بنیان و مراکز تحقیقاتی در 
حال ساخت واکسن کرونا هستند و برخی از آنها دستاوردهای 

خوبی کسب کرده اند.

رئیسمرکزاطلاعرســانیوروابطعمومیوزارتبهداشتگفت:وزارت

بهداشتخودرادرمقابلسلامتنســلآیندهمسئولمیداند.ازاینرو

غربالگریباهمکاریپزشکانمتخصصوهمکاریداوطلبانهوالدینبرای

پیشگیریازتولدکودکانمعلولسیاستوزارتخانهاستوادامهمییابد.

تزریقواکسنکرونا
بایدسالانهوادواری

باشد؟
 یک پزشک متخصص بیماری های 
عفونی و عضو هیئت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی شــیراز، با اشاره به 
مشــاهده جهش های مختلف در 
کروناویروس، خاطرنشان کرد که 
این موضوع نیاز به تزریق ادواری 
و سالانه واکسن کرونا را متحمل 

می کند.
دکتر اورنگ ایلامی دوشــنبه ۲۹ 
دی در جمع خبرنگاران با اشــاره 
به شناســایی کرونای انگلیسی، 
گفت: عامل این بیماری یک نوع 
جهش یافته از کروناویروس است 
اما استفاده از ماسک، رعایت فاصله 
اجتماعی، شســت و شوی مکرر 
دســت ها و دیگر اقدامات توصیه 
شــده در پروتکل هــای مقابله با 
کرونا، انسان را در برابر آن حفاظت 

می کند.
این متخصص بیماری های عفونی، 
علت انتشار ویروس کرونا را نبود 
توازن جمعیت بین انسان و حیات 
وحــش و همچنین قــرار گرفتن 
حیوانات وحشــی در سبد غذایی 
بعضی از جوامع انســانی و دست 
اندازی بشر به حیات وحش دانست 
و گفت: به گفته سازمان بهداشت 
جهانی کروناویروس جدید کشف  
شده در انگلیس، با سرعت انتقال 
بالاتر، هنوز از کنترل خارج نشده 
است و باید با اقدامات پیشگیرانه، 
از شیوع بیشتر آن جلوگیری شود.

او با اشــاره به ورود نوع انگلیسی 
کرونــا به ایــران، گفــت: قدرت 
سرایت  پذیری این ویروس جهش 
 یافته بسیار بیشتر از ویروس قبلی 
است، بنابراین با توجه به افزایش 
ســطح پروتکل های بهداشتی در 
کشور، شرایط شــیوع بیماری در 
کشور ما نســبت به قبل پایدارتر 
است، به نظر می رســد، می  توان 
با رعایت کامل دستورالعمل های 
بهداشتی، از گســترش شیوع آن 

پیشگیری کرد.
اورنگ ایلامی با تاکیــد بر اینکه 
مراکز درمانی و آزمایشــگاه های 
تست کرونا باید نسبت به افزایش 
ناگهانی مــوارد مثبــت بیماری 
حســاس تر عمل کننــد، گفت: 
ســویه های جدید ویروس کرونا 
باید شناسایی شــود تا بتوانیم در 
کنترل آنها، با دقت بیشتری عمل 

کنیم.
این متخصص بیماری های عفونی 
دانشگاه علوم پزشــکی شیراز با 
تاکید بــر جهش هــای متعدد و 
همچنین رفتــار کرونا، گفت: این 
احتمال وجود دارد تزریق واکسن 
کرونا مانند واکسن آنفلوانزا سالانه 
شود و این ضرورت وجود دارد که 
با وسواس بیشــتری پروتکل های 

بهداشتی را رعایت کنیم.
به گفتــه اورنگــی، ویروس ها به 
طور مداوم جهــش یافته و تغییر 
می کنند و منجر به ظهــور انواع 
جدید می شوند؛ براساس تحقیقات 
در انگلستان نشــان می دهد که 
سرعت ســرایت پذیری این نوع 
ویروس به طــور قابــل توجهی 
بیشــتر از ویروس قبلی اســت و 
حتی سرعت انتقال آن تا ۷۰درصد 

بیشتر شده است.
او با اشــاره به تاثیر جهش کرونا 
بر واکســن های تولید شــده نیز، 
گفت: طبق اظهارات دانشمندان، 
واکسن های تولیدشده علیه جهش 
فعلی کرونا موثر اســت، از ابتدای 
شیوع کرونا، این ویروس تاکنون 
چندین جهش داشته و این جهش 
 ها به گونه ای نبوده اند که ماهیت 
ویروس را به صــورت کامل تغییر 

دهند.
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POS Terminals 
Subject to 
New, Stringent 
Rules
Following plans 
to streamline the 
underperforming tax 
regime, the Central Bank 
of Iran has announced 
new restrictions on the 
use of point-of-sale (POS) 
terminals. 
Up until last week 
120,000 POS machines 
of businesses were 

deactivated, according 
to Mehran Maharamian, 
the CBI vice governor for 
innovative technologies. 
"The blocked POS devices 
belonged to those who 
did not file tax returns, 
whose tax profiles were 
incomplete or people who 
were dead," the CBI public 
relations office quoted him 
as saying. 
The POS owners had 
failed to provide the 
Iranian National Tax 
Administration identity 
information needed to file 
tax returns.  

Livestock, Poultry 
Feed Imports 
Decline
 Imports of livestock and 
poultry feed saw a 5% 
decline in weight and a 
7% decrease in value to 
reach 11.3 million tons 
worth $3.33 billion in 
nine months to Dec. 20.
A total of 7.23 million 
tons of corns worth 
$1.77 billion were 
imported over the 
period, indicating a 17% 
and 16% rise in weight 
and value year-on-year 
respectively, the news 
outlet of Iran Feed 
Grain Importers Union 
reported. 
Iran imported 1.34 
million tons of barley 
worth $326.83 million 
during the nine-month 
period, which registers 
a 47% and 49% decline 
in weight and value 
respectively compared 
with the corresponding 
period of the year before. 
Imports of soybean meal 
stood at 1.1 million tons 
worth $461.74 million 
during the period under 
review. The figures 
show a year-on-year 
decrease of 17% and 
21% in weight and value, 
respectively.
Imports of soybeans 
stood at 1.62 million tons 
worth $773.05 million, 
posting a decline of 13% 
in weight and 5% in value 
YOY.
“Problems regarding the 
supply of livestock and 
poultry feed have not 
yet been solved,” Majid 
Movafeq Qadirli, the head 
of Iran Feed Industry 
Association, said recently.
“If the government keeps 
pushing the current 
policy through, Iran will 
turn from the seventh 
largest producer of 
chicken to an importer 
in spring [starting late 
March]. The Central 
Bank of Iran has failed 
to allocate $1.65 billion 
for the import of such 
essential goods,” the 
official was quoted as 
saying by Mehr News 
Agency. 
In December, Qadirli 
had said 2.4 million tons 
of corn have yet to be 
cleared from customs 
due to complications 
associated with the 
supply and transfer of 
foreign currency. 
“Apart from chicken, 
we are also struggling 
with the supply of other 
meat products due to 
the trickling distribution 
system of livestock 
feed adopted by the 
Agriculture Ministry,” he 
added.
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Ali Panahi said 
on Monday and 
put the number 
of companies 
affiliated to 
the Iranian 
Oil Industry 

Equipment Manufacturers 
Association at 820.
Of the total 820 
companies, 182 of which 
are knowledge-based 
companies, he said, adding, 
“These companies have 
totally generated 80,000 
and 250,000 direct and 
indirect employments 
respectively.”
Given the high capability 
of these companies, the 
capacity of manufacturing 
oil industry equipment is 
estimated at €5 billion, he 
added.He went on to say 

that 47 and 11 percent of 
these companies are based 
in Tehran and Khuzestan 
provinces respectively 
while the rest are in other 
provinces of the country.
Elsewhere in his remarks, 
Panahi pointed to the 
cooperation of the 
Association with Vice-
Presidency for Science and 
Technology to organize 
k n o w l e d g e - b a s e d 
companies active in this 
field and added, “With 

the coordination made 
in this regard, 100 other 
knowledge-based firms 
will take membership 
at the Association in the 
next year (to start Mar. 
21) provided that the 
country would be able to 
contain the adverse effects 
of the novel coronavirus, 
COVID-19, which has 
created serious problems 
for economic activity of the 
country.”
Presently, more than 85 

percent of parts and 
equipment needed in 
the oil, gas, refining and 
petrochemical industries 
are manufactured in the 
country, he reiterated.
Islamic Republic of Iran 
stands at the first place in 
the Middle East region in 
terms of manufacturing 
oil industry equipment, he 
said, adding, “Iran enjoys 
high capacity and potential 
to be turned into a regional 
hub in this respect.”

EU’s lack of courage, main 
cause behind INSTEX 
failure: CBI
Central Bank of Iran (CBI) in a reaction to Germany’s 
claim on EU trade system with Iran dubbed ‘INSTEX' 
said that lack of courage of Europeans is the main 
cause behind failure of this financial channel.
In its reaction to Germany’s Deputy Ministry 
of Foreign Affairs on Mon., CBI reiterated that 
European countries failed to live up their 
obligations in launching this financial channel with 
the Islamic Republic of Iran.
The German Deputy Foreign Minister recently 
claimed that INSTEX financial mechanism, which 
was set up two years ago to facilitate trade between 
Europe and Iran, had not been effective and that Iran 
was responsible for the failure of INSTEX because it 
did not agree to the deal.
In this regard, the Central Bank of Iran in its official 
Twitter, while rejecting the claim of Germany’s 
Foreign Ministry on INSTEX, announced that 
INSTEX was designed to save Joint Comprehensive 
Plan of Action (JCPOA) but it did not work because 
European countries did not have the courage to 
exert their national and independent economic 
power in this respect. They (Europeans) also found 
no way to finance INSTEX. It is clear that Islamic 
Republic of Iran is not willing to move its financial 
resources just to maintain the European channel 
and to import goods that it can supply from other 
channels.”
INSTEX was supposed to shape trade relations 
between Iran and Europe independent of US 
sanctions, not define it within the framework of 
sanctions, CBI added.

US non-profit group calls 
for banning Telegram from 
App Store
A Washington-based non-profit organization 
Coalition for a Safer Web has sued Apple, 
demanding that it remove the Telegram messaging 
service from its App Store, the Washington Post 
wrote.
According to the group, Telegram failed "to crack 
down on violent, extremist conversation in the 
aftermath of the January 6 attack on the US Capitol," 
the newspaper said, TASS reported.
The coalition added that Telegram "has resisted 
calls to do the same for right-wing accounts that 
post racist and anti-Semitic messages. Telegram 
took down some prominent public groups that were 
calling for violence, but many other feeds remain 
active on the service."
"Telegram stands out by itself as the superspreader 
[of hateful speech]," the paper quoted the coalition’s 
president Marc Ginsberg, a former US ambassador 
to Morocco, as saying.
"A similar suit is planned against Google," the 
Washington Post added, citing the coalition’s lawyer 
Keith Altman.
Twitter earlier permanently suspended US 
President Donald Trump’s account "due to the risk 
of further incitement of violence."
On January 6, Trump supporters stormed the 
Capitol Building in Washington DC to stop 
lawmakers from officially certifying the results 
of the November presidential election in a last-
ditch attempt to prevent Democrat Joe Biden 
from becoming the new president. One protester 
was shot dead during the unrest. In addition, 
three others died, the causes of their deaths 
were qualified as medical emergencies. Biden’s 
inauguration is scheduled for January 20.

Secretary of Iranian Oil Industry 
Equipment Manufacturers Association 
said that more than 85 percent of oil 
industry parts and equipment are 
presently manufactured domestically 
by expert engineers.

Iran able to manufacture over %85 of 
oil industry equipment
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Iran's first recombinant 
COVID vaccine gets 
initial licence
An official with the Ministry of Health 
said that a clinical trial of phase one of 
recombinant coronavirus vaccine belonging 
to Razi Vaccine & Serum Research Institute 
was approved.
Secretary of National Research Ethics 
Committee of the Health Ministry, Ehsan 
Shamsi Goshki broke the news on Monday 
and added, “The most important step was 

taken to start the clinical trial of the second 
Iranian COVID-19 vaccine and Iranian Food 
and Drug Administration (IFDA) will soon 
issue a clinical trial permit.”
After the issuance of the first clinical trial 
license for coronavirus vaccine, belonging 
to Barakat Pharmaceutical Group Company 
and Shifa Daroo Pharmaceutical Company, 
a license for conducting a phase 1 clinical 
trial for COVID-19 vaccine produced by Razi 
Vaccine and Serum Research Institute has 
also been issued in the Ethics Committee, he 
continued.
Shamsi went on to say that one of the 

members in the Ethics Committee is present 
during the clinical trial as a member of 
the Data Monitoring Committee and will 
monitor the proper conduct of the research 
process.
This recombinant vaccine is a recombinant 
protein whose technology and is different 
from the previous licensed Iranian 
COVID-19 vaccine (inactivated virus), 
he said, adding, “ The clinical trial of the 
second Iranian coronavirus vaccine will 
be conducted by Razi Serum and Vaccine 
Institute in cooperation with Iran University 
of Medical Sciences.”

Tehran hosts 14th 
Iran-Azerbaijan Joint 
Economic Committee 
meeting
The 14th meeting of Iran-Azerbaijan Joint 
Economic Committee was held on Monday 
at the place of the Iranian Ministry of Finance 
and Economic Affairs in Tehran, IRIB reported.
The two sides inked a memorandum of 

understanding (MOU) for the expansion 
of economic cooperation at the end of the 
meeting.The MOU was signed by Iran's 
Finance and Economic Affairs Minister 
Farhad Dejpasand and Azerbaijan's Deputy 
Prime Minister Shahin Mustafayev, who co-
chaired the meeting.Speaking in the meeting, 
Dejpasand referred to the historical, cultural, 
social, and economic relations between the 
two countries, and said: “Iran, especially the 
private sector, is fully prepared to take part in 

Azerbaijan’s projects, especially in the field of 
technical and engineering services.”“Signing of 
this memorandum of understanding can cause 
a significant surge in the economic relations 
between the two countries,” the minister 
stressed.Mustafayev, for his turn, expressed 
gratitude for Iran’s political support during 
the Azerbaijan-Armenia conflict, saying: “The 
two countries’ cooperation has witnessed a 
significant expansion in the past few years and 
we now have a much stronger relationship.”

“These 
companies have 
totally generated 
80,000 and 
250,000 direct 
and indirect 
employments 
respectively.”



By  Mohsen Pak 
Aein
This practice 
of Trump had 
the following 
characteristics:
1. Insist on 

Unilateralism - The United 
States, led by Donald 
Trump, sought to maintain 
American hegemony in the 
international arena and to 
establish an order based on 
unilateralism. This approach 
was pursued at a time when 
the vast majority of countries 
in the world cared about 
maintaining their national 
sovereignty and did not adopt 
a multipolar system based on 
unilateralism. To secure its 
own interests, each country 
advocated interaction and 
cooperation with the world 
and the avoidance of war 
and violence, and blamed US 
belligerent and aggressive 
policies for global insecurity. 
Trump's campaign slogan 
had the goal of "restoring 
America's lost greatness," and 
Trump sought to humiliate 
other nations and even 
White House allies to restore 
American hegemony.
2. International Controversy 
- Trump was thinking that 
international law and 
order as a major obstacle 
to restoring American 
greatness, and Trump 
avoided the restrictions 
imposed by international 
law on the United States. 
Under Trump, the United 
States easily withdrew 
from the Paris Agreement, 
mocking the reduction 
of greenhouse gases and 
the fight against global 
warming. Trump opposed 
any international treaty 
that did not prioritize US 
interests. He left the UNESCO 
cultural organization, said 
goodbye to UN human rights 
commissions, and withdrew 
from the nuclear deal with 
Iran. He even ignored UN 
resolutions in the interests 
of Israel and moved the US 
embassy to Jerusalem. Trump 
proposed the Great Deal of 
the Century, which sought 
the annexation of the West 
Bank to Israel, and unilaterally 
acknowledged that the Golan 
Heights belonged to Israel. He 
supported terrorism with all 
his means, especially Wahabi 
groups such as ISIS, and in 
the end, he infected his dirty 
hand with the pure blood of 
the hero of the fight against 
terrorism, Martyr General 
Qassem Soleimani and 
Martyr Mehdi Al-Mohandes. 

. Trumpism ignored all 
international standards for 
the benefit of the United States 
and not only lost its strategic 
allies but also accelerated the 
isolation of the White House.
3. Disruption of World Trade 
- Trumpism pursued the 
discrediting of international 
trade institutions, even the 
World Trade Organization, 
and disrupted the idea of a 
free trade boom by imposing 
unilateral tariffs. The role 
of free trade in shaping 
American hegemony 
was undeniable and was 
considered a strength of 
American governments. But 
the Trump administration, 
in violation of free trade 
laws, entered into a full-
blown economic war with 
countries such as China and 
even its European allies. In the 
economic sphere, Trumpism 
opposed the Free Trade Act 
by advocating his pro-US 
economic policies, and Trump 
called the Free Trade Act a 
"tie-up." American economic 
elites, meanwhile, were 
aware of the contradiction of 
maintaining their country's 
hegemonic power by not 
adhering to a practical 
commitment to free trade, and 
former US allies in the global 
capitalist system sought to 
curb or defeat American 
economic hegemony.
4- Dealing with the media - 
Trump, in his opinion, sought 
to defeat the hegemony of 
the information giant in the 
United States. Trumpism 
also raised the issue of 
indifference and even 
struggle with major media 
outlets such as CNN and the 
BBC, especially those that 
controlled American public 
opinion and even much of 
the world. Trump ousted 
the influential media and, 
during his four years in power, 
repeatedly called them fake. 
Fox News remained the only 
pro-Trump body, engaging in 
"Trumpism" without regard 
for rival media.
5- Expansion of Trumpism 
- Trump may not have 
followed this line, but the 
radical features of Trumpism 
quickly spread to the West 
and even to Asia. Israeli 
Prime Minister Benjamin 
Netanyahu was Trump's first 

client and tried to stand up 
to international standards 
alongside the United States 
in his own interests. When 
UNESCO named a day 
after Palestine, the Zionist 
regime withdrew from the 
organization, and Trump left 
UNESCO in support of Israel. 
Boris Johnson also became 
an imitator of Trump after 
coming to power in Britain, 
and with a tyranny at home 
and abroad, he turned to a 
kind of Trumpism.
Opposition to joining the EU 
and disregard for current 
EU regulations stemmed 
from Johnson's approach. 
Bin Salman, the young and 
immature crown prince of 
Saudi Arabia, soon fell into 
the trap of Trumpism. Hunted 
by Trump as a suckling 
cow, he tried to make a 
secret by imitating the US 
president. The assassination 
and mutilation of Jamal 
Kashokechi at the Saudi 
Consulate General in Istanbul 
was the beginning of Saudi 
"lawlessness" and disregard 
for international standards 
for crime. The invasion 
of Yemen and the killing of 
innocent people and children 
and the destruction of his 
traditional neighbor were 
another act of Bin Salman on 
his way to becoming a Trump 
in the Arab society. Bin Salman 
intensified his crackdown 
on his opponents in Saudi 
Arabia in order to draw the 
attention of the international 
community, and in disregard 
of international rules and 
regulations, sabotaged the 
Iranian delegation to attend 
the extraordinary OIC 
summit. In fact, he continued 
the path of the US President, 
who used the leverage of the 
visa to prevent the Iranian 
Foreign Minister from being 
present in New York. The 
Saudi Crown Prince wanted 
to present himself as Trump of 
the West Asian region, and for 
this reason he joined hands 
with Netanyahu and paved 
the way for revealing the 
connections of the occupying 
regime in Jerusalem with the 
reactionary Arabs.
But just as Trump's political 
life was short, so will 
Trumpism life be short. By 
insisting on unilateralism, 

fighting international 
norms, disrupting the global 
economy, and confronting 
the media, Trump not only 
failed to restore American 
hegemony, but also exposed 
not only himself but also 
the political structure of the 
United States and liberal 
democracy. Trump's racist 
behavior, especially after the 
assassination of George Floyd, 
showed that the protest of 
the American people was 
no longer against the agents 
and officials of the country, 
but it was the American 
political structure that was 
attacked and protested by the 
people. The unconventional 
revelations of Republican 
and Democratic candidates 
during the election campaign, 
the issue of electoral fraud, 
and finally the occupation of 
Congress by the people, were 
the final nail in the coffin of 
liberal democracy and the 
product of the rise of Trump 
and Trumpism.
Today, Trump's imitators 
are on the path to his fate. 
Netanyahu is on the verge of 
collapse and, more isolated 
than ever, is seeking to beg 
for votes in Israel's fourth 
election in two years. The 
big deal plan of the century 
has been left unmanaged 
and will not be implemented 
as predicted. The axis of 
resistance is also more 
prepared than before to 
seek to shorten the life of the 
Zionist regime and realize 
the ideal of the liberation 
of Holy Quds and Palestine. 
Ben Salman is chasing 
Trump while he has invested 
hundreds of billions of dollars 
in him and has not achieved 
anything. The defeat of Saudi 
Arabia in the Qatar embargo 
and the failure of Riyadh 
to isolate Iran and the axis 
of resistance and the Saudi 
rulers' confrontation with 
global hatred for invading 
Yemen and killing Kashoqachi 
all indicate the defeat of 
Trumpism in Saudi Arabia. 
In the UK, Ben Johnson also 
tried to avoid Trump in the 
middle of the road, but again 
failed to advance his political 
and economic policies in 
Europe, and his failure to 
contain Corona added to his  
failures.

Seven oil tankers bound 
for Syria intercepted in 
Red Sea: PM
Seven oil tankers bound for Syria have been 
intercepted in the Red Sea, with two of them 
being targeted in “terrorist attacks”, said the 
country’s Prime Minister Hussein Arnous.
Arnous said on Sunday that the targeting 
of the two tankers in the Red Sea led to “the 
delay of their arrival for more than a month, 
and as a result of which the Banias refinery 
stopped production and a shortage in the 
quantities of oil derivatives required to meet 
the country’s needs.”
The Syrian prime minister, however, did not 
specify who has been behind the attacks.
According to him, Syria will import more 
crude oil to cover fuel shortages caused by 
the Western sanctions that disrupted regular 
Iranian oil shipments, Reuters reported.
The sanctions-hit country has over the 
past year faced months of gasoline and 
fuel shortages, forcing it to ration supplies 
distributed across government-held areas 
and to apply several rounds of steep price 
hikes.
Arnous said his country now produced 
only 20,000 bpd with around 400,000 bpd 
lost from oil fields in northeastern Syria 
now under the control of US-backed Syrian 
Democratic Forces (SDF) spearheaded by the 
Kurdish Syrian YPG militia.
“We have become dependent on imported 
oil and we have used up foreign currency 
in large amounts to pay for petroleum 
products,” Arnous told deputies in a speech 
to Parliament.
 Tehran distrust of 
Washington based on facts
 Noting that Iran's distrust of the US is based 
on facts, the head of AEOI said that Iran 
produces almost 500 grams of 20-percent 
enriched uranium per day under Parliament's 
counteractive plan to lifting of sanctions.
Speaking in an interview with 'Khamenei.ir', head 
of the Atomic Energy Organization of Iran (AEOI) 
Ali Akbar Salehi spoke about cruel and irrational 
sanctions against the Islamic Republic of Iran, 
saying that such enmities do result from issues 
like human right and democracy, but the major 
challenge to the West is the Islamic system and 
rule of the country.
Answering a question over Iranian Parliament’s 
measure for ratifying a counteractive plan against 
sanctions, he said that the parliamentary law 
required AEOI to start 20% uranium enrichment 
following Trump’s unilateral withdrawal from the 
JCPOA and the other parties' failure to fulfill their 
commitments under the nuclear deal. 
He went on to say, “Now, we produce almost 
500 grams of 20-percent enriched uranium per 
day and store it inside the country under the 
Parliament's law.”
“As the Leader of the Islamic Revolution said in his 
speech if they lift the sanctions, we will return to 
our obligations”, he also added.
If Americans seek to return to the JCPOA table, 
they should know that Iran won’t accept any 
condition, Salehi said, adding there is a mutual 
distrust between Iran and the other parties to the 
JCPOA.
Iran’s distrust is based on facts; however, their 
distrust is solely baseless, therefore they should 
build trust for the Islamic Republic.
Elsewhere in his remarks, Salehi hailed Iran in 
terms of enjoying the best geographical position in 
the region, saying that Iran is among few countries 
that has 15 maritime and land neighbors.
As Iran connects Central Asia to Europe and the 
Black Sea and the Caspian Sea to the Persian Gulf 
and possesses abundant natural resources of oil, 
gas, and mines, therefore the country can establish 
a powerful and self-sufficient economy so as to 
nullify all sanctions and pressures, he maintained. 

Trump is gone, Trumpism will be gone
Trump was a new phenomenon in the 
American political system. He had no 
experience in political science and was 
not a theorist; but in terms of behavior, 
he introduced a political practice called 
"Trumpism" in the international system.
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US Must Return to Pre-Trump 
Situation: Iranian Official
he chief of staff of the Iranian president made it clear to 
the new US administration that lifting the sanctions on 
Tehran and getting conditions back to what existed before 
outgoing US President Donald Trump’s tenure would count 
for something.
Asked by Tasnim about any preconditions for talks with the 
next US administration within the framework of the Joint 
Comprehensive Plan of Action, Mahmoud Vaezi said on 
Monday, “What we say is that whatever has happened under 
Trump’s administration must go back to the pre-Trump era. 

We are serious about it.”
The president’s chief of staff emphasized that all sanctions 
on the Iranian companies and individuals imposed during 
Trump’s term must be lifted.
He also dismissed any contact between Iran and the team of 
the US president-elect, stressing that the country’s official 
stances have already been declared by the president and the 
foreign minister.Vaezi underlined that comments made by 
lawmakers about the 2015 nuclear deal would not amount 
to Tehran’s official stance.
Last week, Iran’s Parliament speaker said Tehran does not 
care whether or not the next US administration will rejoin 
the 2015 nuclear deal, but the critical issue is the practical 

lifting of sanctions under the 
JCPOA.
In remarks in November 
2020, Leader of the Islamic 
Revolution Ayatollah 
Seyed Ali Khamenei called 
on the Iranian officials 
to concentrate efforts on 
thwarting and overcoming the 
sanctions instead of seeking their 
removal, pointing to the unsuccessful 
outcome of years of negotiations for lifting the  
sanctions.

The 
unconventional 
revelations of 
Republican and 
Democratic 
candidates 
during the 
election 
campaign, the 
issue of electoral 
fraud, and finally 
the occupation of 
Congress by the 
people, were the 
final nail in the 
coffin of liberal 
democracy and 
the product of 
the rise of Trump 
and Trumpism.
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Trump So Far 
Not Planning 
to Pardon 
Himself: Source
 US President Donald 
Trump at this point is 
opting not to issue a 
pardon for himself as he 
prepares an expansive list 
of more than 100 pardons 
and commutations for 
release on Tuesday, a 
source familiar with the 
effort said.
White House advisers 
have said Trump has 
privately debated with 
advisers whether to 
take the extraordinary 
step of issuing a pardon 
for himself but some 
administration officials 
have cautioned Trump 
against a self-pardon 
because it would make 
him look guilty.
Many scholars have said 
a self-pardon would be 
unconstitutional because 
it violates the basic 
principle that nobody 
should be the judge in his 
or her own case, Reuters 
reported.
Others have argued 
that a self-pardon is 
constitutional because 
the pardon power is very 
broadly worded in the 
Constitution. Historical 
texts made clear that the 
nation’s 18th century 
founders discussed self-
pardons, but opted not 
to include an explicit 
limitation on that power.
Trump was impeached 
by the Democratic-led 
House of Representatives 
last week on charges of 
inciting the storming of 
the US Capitol on Jan. 6 
by pro-Trump protesters. 
His case is to face a Senate 
trial and if convicted, he 
could be disqualified from 
seeking another run for 
the presidency in 2024.
The source, speaking on 
condition of anonymity, 
said so far Trump does 
not plan to pardon himself 
and also does not plan to 
issue preemptive pardons 
for members of his family, 
another subject he has 
discussed privately with 
advisers.
Trump, who has already 
issued two waves of 
pardons in the past 
month, met advisers on 
Sunday to finalize a list of 
more than 100 pardons 
and commutations, the 
source said.
CNN reported that Dr. 
Salomon Melgen, a 
prominent eye doctor 
from Palm Beach who 
is in prison after being 
convicted on dozens of 
counts of health care 
fraud, is expected to be on 
the clemency list.
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Iran Does Not Shy from Crushing Aggressors, Zarif 
Warns US
 Iranian Foreign Minister Mohammad Javad Zarif reminded Washington 
that Tehran would not shy from fighting off invaders after the US flew B-52 
bombers to the Middle East.In a post on his Twitter account on Sunday, Zarif 
said Iranians are not a belligerent nation and “have not started a war in over 200 
years.”“We don’t shy from crushing aggressors,” he added.Zarif also advised the 
administration of the outgoing US President Donald Trump not to waste the American 
taxpayers’ money on such empty moves, saying, “If your B-52H ‘Presence Patrols’ are meant to 
intimidate or warn Iran, you should have spent those $billions on your taxpayers' health.”“While we 
have not started a war in over 200 years, we don’t shy from crushing aggressors. Just ask your BFFs 
who supported Saddam,” he underlined.

 Iran has regularly 
paid its UN 
m e m b e r s h i p 
contributions in the 
past years in spite 
of the unilateral 
sanctions imposed 
by the US which 
have made financial 
t r a n s a c t i o n s 
difficult for Tehran, 
Foreign Ministry 
Spokesperson Saeed 
Khatibzadeh said.
“Despite restrictions 
caused by the United 
States’ unilateral 
sanctions, the 
Islamic Republic of 
Iran has, in recent 
years, always paid 
its UN membership 
fee using the few 
financial transfer 
channels available 
to it,” Khatibzadeh 
said .
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 Beijing Likens Pompeo to 
A ‘Mantis’ after Latest US 
Sanctions
China on Monday likened outgoing 
US Secretary of State Mike Pompeo 
to a “praying mantis” in a colorful 
condemnation of the latest US 
sanctions sparked by the mass 
arrest of Hong Kong pro-democracy 
activists.
Pompeo, one of the Trump 
administration’s most vociferous 
China hawks, has spent his final 
days in office unveiling a host of 
measures targeting Beijing ahead 
of Wednesday’s inauguration of US 
President-elect Joe Biden.
Among them was fresh sanctions on 
six officials – including Hong Kong’s 

sole representative to China’s top 
lawmaking body – in response to the 
recent arrest of 55 democracy activists 
under a new security law.
“Hong Kong’s development from 
chaos to stability is unstoppable,” 
Beijing’s Hong Kong and Macau Affairs 
Office said in its first response to the 
sanctions on Monday, AFP reported.
“People like Pompeo are nothing but 
laughable praying mantises who are 
trying in vain to stop the rolling wheels 
of history.”
The metaphor stems from an old 
Chinese idiom that describes futility 
in which a mantis tries to stop a chariot 
with its legs.
Dismissing US sanctions as “a 
political trick when all other tricks are 

exhausted,” the office urged Pompeo 
to “wind up the show” – a reference to 
his impending departure from office.
On Saturday the Hong Kong 
government slammed the sanctions 
as “insane, shameless and despicable” 
– one of a host of recent statements 
from the business hub’s authorities 
that channel the rhetoric used by the 
authoritarian mainland.
Hong Kong was convulsed by seven 
months of huge and often violent 
democracy protests in 2019.
China dismissed the protests and 
has since overseen a widespread 
crackdown in the financial hub, 
including imposing a draconian 
security law last year that criminalizes 
much dissent.

Britain, France and Germany in 
continuation of their claims on 
remaining committed to the JCPOA, in 
January of 2018 officially announced 
that the Instrument in Support of Trade 
Exchanges (INSTEX) has been launched.
A while later, last March when the first 
financial transaction in the framework of 
INSTEX took place, a high ranking Iranian 
diplomat in Europe expressed suspicion 
about its future, arguing that Tehran 
is not optimistic about the benefits of 
INSTEX and is therefore not pursuing the 
matter seriously.
He added that the Europeans in their 
talks with Iranian officials focus on 
INSTEX and report about the progress 
achieved in implementing it.
INSTEX, as its name suggests, is a 
financial instrument for business 
transactions that was launched in 
January 2018, by Britain, France, and 
Germany nine months after America’s 
unilateral exit from THE JCPOA, in which 
it was supposed to eliminate the US dollar 
from the conducted deals.
The spokesman of the Iranian Foreign 
Ministry at the time, Bahram Qasemi 
clearly criticized the delays by the 
founding members of INSTEX at that 
time, reiterating, “It is necessary that 
the EU troika will make sure that this 
move will make up for a part of the losses 
inflicted due to the US exit from the JCPOA 
and sanctions.
He added that Iran is ready for 
constructive interactions with Europe 
and the JCPOA remaining members 
based on reciprocal interests and 
respect, but keeping in mind that the 
ISTEX is implemented in a limited, 
incomplete, and much-delayed way, the 
EU in the communique issued after the 

US exit from the JCPOA, must ensure 
Tehran of accelerating the implementing 
of its commitments aimed at benefitting 
the Iranian nation from THE JCPOA.
Meanwhile, the British government’s 
special envoy on Iran trade, Norman 
Lamont, said that the occurred delays 
in implementing the INSTEX are due to 
serious US objections against it.
He, all the same, expressed hope that 
this means will in the future make up for 
a part of the Europeans’ commitments, 
make up for the US sanctions, and 
facilitate for paying Iran’s sold oil money 
to Tehran.
With the passage of more time, the 
deficiencies of INSTEX were made more 
and more evident, and it was also known 
that the European companies were 
fearing the Trump administration’s 
sanctions and were therefore not willing 
to use the INSTEX.
The European countries, too, only voiced 
opposition against the US sanctions, but 
in practice yielded to them.
The British business attaché at the time 
told IRNA in July 2018, “We encourage 
the British companies so long as they will 
recognize trade opportunities in Iran and 
those who have offices in Iran, too, should 
continue their activities so long as they 
will not endanger their interests in the 
United States.A high-ranking European 
diplomat who spoke on condition of 
anonymity, too, said that the INSTEX has 
been implemented, but the companies 
must work with it.“We cannot urge them 
to work with Iran. The companies that 
are working with America are not willing 
to work with Iran. He further explained.
“They fear lest the US will sanction them 
and do not want to be the first firm that 
uses the INSTEX.”
The INSTEX was thus just a political 
figure made by the European countries 
in the name of remaining committed to 
THE JCPOA, but the two of them have 
practically been of no use for Iran and the 
Iranian nation.

Doses from Moderna Lot 041L20A are 
suspected of causing a “higher-than-usual 
number of adverse events” and should be 
shelved until a proper investigation can be 
conducted, the California Department of Public 
Health said on Sunday, RT reported.
State epidemiologist Dr. Erica S. Pan said in a 
statement that “fewer than 10 individuals” 
suffered “a possible severe allergic reaction” 
and required medical attention over the past 
24 hours after being injected with the specific 
batch of vaccine. All of the incidents appear to 
have occurred at a single community clinic that 
was administering the lot. The site reportedly 
closed for several hours after the string of 
adverse reactions occurred, before switching to 
a different batch of the drug.
“Out of an extreme abundance of caution and 
also recognizing the extremely limited supply 

of vaccine, we are recommending that providers 
use other available vaccine inventory,” the health 
official said.
More than 330,000 doses from the same 
Moderna vaccine batch have been distributed 
to 287 providers across the state, but this is the 
first time that health authorities have received 
reports detailing adverse reactions associated 
with the lot, according to Pan.
While acknowledging that “less data exists 
on adverse reactions related to the Moderna 
vaccine,” the state epidemiologist said that it’s 
rare for vaccines to trigger serious side effects.
Moderna, the Centers for Disease Control and 
Prevention (CDC), and the US Food and Drug 
Administration (FDA) are reviewing the batch 
and all relevant medical data.
The COVID-19 jab has been linked to other cases 
of serious medical emergencies. In December, a 
physician in Boston said he suffered one of the 
worst allergic reactions he’s ever experienced 
after receiving Moderna’s vaccine, describing 
the episode as potentially life-threatening.
Similar cases linked to the Pfizer/BioNTech 
vaccine have been referred to the CDC and FDA 
for review.

INSTEX, west’s political figure versus JCPOA ‘Unusually High Number of Adverse Reactions’ 
Halts Injections of Vaccine in California

California health officials are asking vaccine providers to stop 
administering a batch of Moderna’s COVID19- jab, after an 
unusually high number of adverse reactions were linked to the 
drug.

But their inaction about their JCPOA commitments extended 
to include INSTEX as well, and worse than that, now they are 
looking for "culprits" behind making it useless.
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ثبت نام بیش از ۲۲۳ هزار نفر در مرحله سوم طرح اقدام ملی مسکن
مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران گفت: بیش از ۲۲۳ هزار نفر در طرح مسکن ملی ثبت نام انجام دادند که ۲۵ 
درصد از آن مربوط به استان تهران بوده است. خلیل محبت خواه مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران  با بیان 
اینکه مهلت  ثبت نام دور سوم طرح اقدام ملی مسکن  ۲۵ دی ماه به اتمام رسید گفت: در پایان این مرحله از ثبت 
نام ،  در نصیر شهر به میزان ۸۰۰ واحد مسکونی  مختص ساکنان این منطقه  ظرفیت جدید در نظر گرفته شد. 

او با بیان اینکه ساکنان نصیر شهر، رباط کریم، نسیم شهر، صالحیه و گلستان بیش از ۵۶ هزار نفر ثبت نام کرده اند 
افزود: در روز های ابتدایی این دور از ثبت نام متاسفانه برخی از ساکنان شهر تهران ثبت نام کردند که تمامی آن ها در 

پالایش حذف شدند به همین دلیل اخطار های لازم را به متقاضیان دادیم که تهرانی ها ثبت نام نکنند. این مقام مسئول 
گفت: مهلت این ثبت نام در ساعت ۲۴ روز پنجشنبه ۲۵ دی ماه به پایان رسیده است. همکاران اداره کل راه و شهرسازی استان 

تهران از اولین ساعات صبح روز شنبه کار پالایش متقاضیان را آغاز کرده اند و تا کنون بیش از هزار نفر پالایش شده اند. محبت خواه با بیان 
اینکه در استان تهران در ۲۰ شهر در مرحله قبل ثبت نام انجام داده ایم و در مراحل اول و دوم بسته به ظرفیت های ایجاد شده ثبت نام در پردیس، 
پرند، هشتگرد، ایوانکی و خود شهر تهران انجام شده است، افزود: در شهر های جنوبی، غربی و شرقی تهران و بخش هایی که فرصت ثبت نام در آن ها 

وجود داشت، ثبت نام انجام داده ایم و در این دوره تنها برای نصیر شهر توانسته ایم ظرفیت ایجاد کنیم.

ممنوعیت پشت نویسی چک از ابتدای سال ۱۴۰۰ الزامی خواهد بود
الزام به ثبت چک در سامانه صیاد و ممنوعیت پشت نویسی چک های صیادی که پیش از این بر اساس مصوبه 

ستاد ملی کرونا موقتاً به تأخیر افتاده بود، از ابتدای سال آینده اجرا خواهد شد.
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران که پیش از این اعمال محدودیت پشت نویسی چک در زمان انتقال و الزام 
به ثبت، تأیید و انتقال چک از طریق سامانه صیاد را بر اساس مصوبه ستاد ملی کرونا تا پایان سال جاری به تعویق 

انداخته بود، در ابلاغیه جدیدی به شبکه بانکی کشور اعلام کرده که این تعلیق موقت به هیچ وجه تمدید نمی شود 
و الزامات صدور و انتقال چک از طریق سامانه صیاد از ابتدای سال ۱۴۰۰ لازم الاجرا خواهد بود.

بر اساس این ابلاغیه و طی جدول زمان بندی تعیین شده از سوی بانک مرکزی، آماده سازی صدور و توزیع چک های 
جدید موسوم به صیاد۲ از دهم اسفندماه سال جاری در شبکه بانکی آغاز خواهد شد و تا دهم فروردین سال ۱۴۰۰ نیز ادامه 

خواهد داشت. لازم به ذکر است فرایند پشت نویسی چک های صیادی قدیمی طبق روال گذشته انجام خواهد شد تا در زمان مقتضی جمع آوری شود.
گفتنی است امکان ثبت چک در سامانه صیاد به صورت اختیاری از بیست و پنجم ماه جاری به تدریج از سوی بانک ها برای مشتریان فراهم می شود.

همچنین شبکه بانکی نهایتاً تا پایان اردیبهشت ماه سال آینده سایر سرویس های صیاد مانند درخواست صدور چک، پیگیری، لغو و ابطال چک را هم 
پیاده سازی کرده و در اختیار مشتریان قرار خواهد داد.

همشهری آنلاین
گـــزارش
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قیمت خودرو که از 
آبان ماه سال جاری 

تا یک هفته پیش 
30درصد کاهش 

یافته بود دریک هفته 
اخیر نیز، ۱0درصد 

دیگر ریزش کرد

اقتصاد ایران
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حواستان باشد سرتان 
کلاه بنزینی نرود!

شاید برای شما هم پیش آمده باشد 
که با ورود به جایگاه سوخت با کارت 
سوخت های متعدد از سمت متصدی 
جایگاه و یا توصیه به استفاده از مکمل 
ها روبرو شده باشید اما باید توجه کنید 
تا با رد و بدل شــدن چند کارت و یا 
استفاده از مکمل های قلابی سرتان 
کلاه نرود. دو نرخی شدن قیمت بنزین 
این امکان را برای برخــی از افراد به 
وجود آورد تا از طریق فروش سهمیه 
خود سودجویی کنند، بدین ترتیب 
که فرد کارت ســوخت خــود را به 
جایگاه دار به قیمت پایین تر از ۳۰۰۰ 
تومان می فروشد و اپراتور نیز با کمی 
ســود به همان قیمت مصوب یعنی 
هر لیتر ۳۰۰۰ تومان، ســوخت را به 
متقاضی به فروش می رساند. در یک 
حساب سرانگشتی اگر فرض کنیم که 
اپراتور در هر سوخت گیری که به طور 
میاگین ۳۰ لیتر است ۱۵ هزار تومان 
سود کند و در طول روز برای ۲۰ نفر 
نیز این کار را انجام دهد، حداقل در 
یک روز ۴۵۰ هزار تومان سود خواهد 
کرد. دولت برای مقابله با این مساله 
اقداماتی را همچون پیمایش میزان 
مصرف تاکسی ها و خودروهای حمل 
بار که سهمیه بیشــتری دارند انجام 
داده است اما بعضا بازهم دیده می شود 
که این کار در برخــی از جایگاه های 

سوخت رواج دارد.

ایسنا
خـــبـــر
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موج تــازه ریــزش قیمت 
در بازار خــودرو با نزدیک 
شــدن به زمان آغاز به کار 
رئیس جمهــوری جدیــد 
آمریکا و ســیر نزولی نرخ 
ارز موجــب کاهــش ۳ تا 
۳۰میلیون تومانی قیمت ها 
شــده اما هنوز کمتر خریداری حاضر به 
پذیرش ریســک خرید خودرو اســت و 
همین موضوع به افت شدید معاملات در 
بازار خودرو منجر شده است. آن دسته از 
فعالان بازار که با خبرنگاران همشــهری 
گفت وگو کرده اند، می گویند: سیر نزولی 
نرخ ارز و چشم انداز مثبت معادلات سیاسی 
موجب شده اغلب مشــتریان برای خرید 
خودرو دســت نگه دارند. به گفته فعالان 
صنفی تا زمانی که نرخ ارز در هر محدوده  
قیمتی برای مدت ۲ تا ۳ هفته تثبیت نشود، 
نمی توان انتظار بازگشت مشتریان به بازار 

خودرو و رشد نسبی معاملات را داشت.

   ریزش 55میلیون تومانی قیمت  در 
بازار خودرو

مشاهدات میدانی نشــان می دهد در یک 
هفته گذشته بیشترین ریزش قیمت در بازار 
خودروهای داخلــی مربوط به خودروهای 
مونتــاژی و گران قیمت تر ماننــد هایما 
اس7 و دنــا پلاس توربو شــارژ اتوماتیک 
بوده اســت. قیمت هایما اس7 با کاهش 
۵۵میلیــون تومانــی از ۶7۵میلیون به 
۶۲۰میلیون رســیده و قیمت دنا پلاس 
توربو شارژ اتوماتیک هم با نزولی ۲۴میلیون 
تومانی از ۴۳7میلیون به ۴۱۳میلیون تومان 
کاهش یافته اســت. به گفته نایب رئیس 
اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان 
خودرو تهران، قیمت خودروها در یک هفته 
گذشته ۱۰درصد کاهش یافته است. اسد 
کرمی افزود: قیمت خــودرو که از آبان ماه 
ســال جاری تا یک هفته پیش ۳۰درصد 
کاهش یافته بود دریک هفتــه اخیر نیز، 
۱۰درصد دیگر ریزش کرد. او تأکید کرد: 
میزان تقاضا در بازار به شدت پایین است. 
به گفته او در روز شنبه هفته جاری کاهش 
۵۰۰هزار تا ۵میلیون تومانی قیمت ها در 
بازار محصولات سایپا و ریزش ۵۰۰هزار تا 
۱۰میلیون تومانی قیمت در بازار محصولات 
ایران خودرو را شــاهد بودیم به نحوی که 
قیمت پژو۲۰۶ تیپ۲ بــه ۱۸۸میلیون، 
پژو۲۰۶تیــپ۵ به ۲۴7میلیون، ســمند 
)LX( ۱7۵میلیــون تومــان و ســمند 
EF7به ۱۹۶ میلیون، پژوپارس ســال به 
۲۰۵میلیون، پژو۴۰۵GLX دوگانه سوز 
۱۸۲میلیــون، ســورن ۲۲۹میلیــون، 

۲۰7دستی ۲7۴میلیون تومان و ۲۰7پانور 
به ۳۰۹میلیون رسید. در گروه محصولات 
سایپا نیز قیمت سایپا ۱۱۱ به ۱۲۳ میلیون، 
ســایپا۱۳۱ بــه ۱۰۵میلیون و۵۰۰هزار، 
سایپا۱۵۱ )پراید وانت( ۱۱۲میلیون تومان 
و نرخ تیبا، تیبا۲ و تیبا۲ پلاس نیز به ترتیب 
به ۱۲۶، ۱۲۸ و ۱۳7میلیون تومان رسید. 
قیمت ساینا نیز به ۱۳۳میلیون، کوییک 
دنــده ای ۱۴۳میلیون و کوییــک R به 

۱۴۸میلیون تومان کاهش یافت.

   انتظار کاهش 30درصدی مجدد 
قیمت خودرو

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو هم در گفت وگو با همشــهری، با 
اشاره به انتظار مشتریان برای کاهش بیشتر 
قیمت خودرو گفت: رونــد ریزش قیمت 
خودروهای داخلی در یک هفته گذشــته 
به دلیل کاهش نرخ ارز، تندتر شده است. 
ســعید موتمنی، افزود: تا هفته گذشــته 
شــاهد کاهش ۳۳درصدی قیمت خودرو 
بودیم، خریداران و فروشندگان نیز با این 
قیمت ها کنار آمده بودند و معاملات بازار 
خودرو جان گرفته بود اما با کاهش نرخ دلار 
به کانال ۲۲هزار تومان دوباره شیب کاهش 

قیمت خودرو تندتر شد.
تا زمانی که نرخ ارز تثبیت نشود، خریداران 
عمدتا به بازار مراجعه نمی کنند. به گفته او 
با توجه به اتفاقات سیاسی و احتمال ورود 
نرخ دلار به کانال ۲۰هزار تومان، احتمال 

کاهش ۳۰درصدی مجدد قیمت خودرو 
وجود دارد. موتمنی تأکید کرد: بررســی 
قیمت خودروهای داخلی در ۲۸دی ماه۹۸ 
نسبت به مدت مشابه پارسال نشان می دهد 
در سال گذشته با دلار ۱۳هزارو۲۰۰تومانی 
قیمت خودرو ۲۰۶تیپ۲ و سمند کمتر از 
۱۰۰میلیون تومان بــود اما با افزایش نرخ 
ارز قیمت این خودروها و ســایر کالاهای 

سرمایه ای بین 7۰ تا ۸۰درصد رشد کرد.
به گفتــه او قیمت هــا در بــازار کالاهای 
سرمایه ای با نرخ ارز ارتباط تنگاتنگی دارد 
به همین دلیل درصورت ورود دلار به کانال 
۲۰هزار تومان، شاهد کاهش ۶۰درصدی 
قیمت خودروهای داخلی نسبت به آبان ماه 
امسال خواهیم بود. به گفته او بازار خودرو 
در انتظار تخلیه حباب قیمت است زیرا در 
۲۸مرداد امسال با نرخ ۲۳هزار تومانی دلار، 

قیمت سمند ال ایکس ۱۵۰ بود که اکنون 
به ۱7۰میلیون تومان رسیده است.

موتمنی از احتمال تأثیر پذیری بیشــتر 
قیمت خودروهای خارجی از نرخ ارز خبر 
داد و افزود: در اسفند ماه سال گذشته که 
نرخ دلار ۱۶هزار تومان بود قیمت سانتافه 
به یک میلیارد و ۱۰۰میلیون تومان رسید 
اما وقتی دلار وارد کانال ۳۳هزار تومان شد، 
نرخ این خودرو نیز به ۳میلیارد تومان رسید.

   رشد عرضه و توقف معاملات خودرو
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو افزایش مراجعــه دلالان خودرو به 
مراکز خرید و فروش را ناشی از تلاش آنها 
برای فروش خودروهای دپو شده حتی به 
قیمت های کاهشی فعلی دانست و گفت: 
شــرایط کنونی بازار خودرو موجب شده، 

برخی که قبلا به قصد سرمایه گذاری وارد 
بازار خودروشــده بودند، اکنون فروشنده 
باشــند. موتمنی افــزود: خودروهایی که 
قبلا با نوسان نرخ ارز خریداری و دپو شده 
بود، اکنون در حال عرضه به بازار است اما 
خریداری برای این خودروها نیست زیرا تا 
هفته گذشته هم فروشنده و هم خریدار با 
دلار ۲۵هزار تومانی کنار آمده بودند و خرید 
و فروش در بازار خودرو تا حدودی راه افتاده 
بود اما اکنون خریداران با انتظار برای دلار 

کمتر از ۲۰هزار تومانی، خرید نمی کنند.
او افزود: مطرح شــدن برخــی احتمالات 
مانند آزادســازی دارایی های بلوکه شده 
ایران و کاهش تحریم ها با روی کار آمدن 
رئیس جمهــوری جدید آمریــکا نیز به 
انتظارات کاهش بیشتر قیمت خودرو دامن 

زده و بازار خودرو بلاتکلیف است.

کاهش نرخ دلار، خرید و فروش خودرو را قفل کرد 

خودرو، ارزان اما بی مشتری
باوجود کاهش 3 تا 55میلیون تومانی قیـــمت برخی 
خودروهای داخلی نسبت به هفته گذشته، ورود نرخ دلار 
به کانال 22هزار تومان و انتظار مشتریان برای کاهش 
بیشتر قیمت ها، موجب قفل شدن بازار و توقف معاملات 

خودرو در آغاز هفته جاری شد.

مسکن



کسب و کار
سه شنبه 30 دی 1399  | شمـاره 698

ISFAHAN
N E W S

صاحب امتیاز و مدیر مسئول:  رضا محزونیه 
سر دبیر: مرضیه ربیعی

دفتراصفهان : میدان احمد آباد،ابتدای خیابان شهیدمفتح )بهرام(   ساختمان حورا
 تلفن:031-32274500    

روابط عمومی:تلفن: 32274754-031  فاکس: 32274514ـ 031 
سازمان آگهی های اصفهان:32274518 - 32274517     32274512 - 32274506 ـ 031  

فاکس بازرگانی اصفهان : 32274511- 32274507ـ 031
 چاپ: صمیم        تلفن و فکس : 44533725 - 021

امور مشترکین اصفهان: 031-32274508

www.esfahan-news.com

08
اولین روزنامه اقتصادی دو زبانه استان اصفهان

مخابرات ایران،پیشرو در توسعه کسب و کار صنعت ICT کشور است
مدیر عامل شرکت مخابرات ایران در سفر یک روزه به اصفهان گفت: شرکت مخابرات ایران به عنوان قدیمی 

ترین شرکت پیشرو در صنعت ICT کشور، می تواند توسعه دهنده فضای کسب و کار در این حوزه باشد.
به گزارش  روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان،مهندس سلطانی در جلسه ای که در حاشیه این بازدید 
با حضور مهندس حیدری زاده مشاور مدیر عامل در امور استان ها، مدیر مخابرات منطقه اصفهان و شورای 

معاونین این مجموعه در ستاد مخابرات استان برگزار شد؛با اشاره به لزوم وجود فضای رقابت در حوزه های 
صنعت اظهار کرد: تمام تلاش ما این است که مجموعه مخابرات با رعایت موازین عدالت و با یاری و همدلی سایر 

بخش های حوزه ارتباطات کشور باعث توسعه بازار و به تبع آن کسب رضایت مشتریان شود.
وی عدم همخوانی هزینه و درآمد را یکی از مشکلات اصلی مخابرات دانست و افزود : با برنامه ریزی و  هماهنگی های صورت 

 گرفته در طول چند هفته اخیر و جلسات متعدد با حوزه های درگیر،به طور جد پیگیر ارائه راهکارهایی برای رفع این مشکل در سطح مخابرات
 بوده ایم که امیدواریم در آینده نزدیک شاهد آثار و برکات آن باشیم. مدیر عامل شرکت مخابرات ایران بر لزوم مدیریت منابع موجود تاکید کرد 
و گفت: بحمدالله مخابرات علی رغم وجود مشکلات، دارای منابع بسیار خوبی است که با مدیریت می توان آن ها را به منابع مولد در راستای 

کمک به حل مسائل جاری شرکت تبدیل کرد.

بسیاری از برندها در شرایط 
کنونی امکان فروش حضوری 
در خرده فروشی ها را ندارند. 
این امر به طور کلی بر روی هر 
شیوه فروش رو در رویی تاثیر 

گذاشته است. اغلب مشتریان 
در بازارهای مختلف اقدام به رفع 

نیازهای شان با استفاده از ثبت 
سفارش های آنلاین کرده اند

،،
فرصت امروز

یادداشـــت
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بیت کوین جای بورس 
را گرفت؟

بعد از جریــان قطعی های پیاپی در 
تهران و کشــور و شــایعه استفاده 
از ماینر هــا بــرای اســتفاده برق، 
کارشناسان از سوق مردم به سمت 

بازار رمز ارز ها هشدار می دهند.
با وجــود اقدامات ســختگیرانه در 
کشور و یا حتی برخورد قوه قضاییه 
با استخراج رمز ارزها در ایران، تب این 
فعالیت همچنان داغ است. اصلی ترین 
ســوال که در ذهن مخاطبان ایجاد 
می شود میزان سودآوری این فعالیت 
اســت. به زبان دیگری می توان این 
موضوع را تحلیل کرد به طوری که 
اســتخراج از رمز ارز یعنی دریافت 
پــاداش در ازای اهــدای قــدرت 
دستگاه اســتخراج به شبکه که به 
تأیید تراکنش ها و برقراری امنیت 
آن منجر می شود. استخراج رمز ارز از 
یک کار تفریحی در سال ۲۰۱۰، به 
یک صنعت چند ۱۰ میلیارد دلاری 

در سال ۲۰۲۰ تبدیل شده است.
در واقع اســتفاده از ماینر یا همان 
دســتگاه اســتخراج رمــز ارز به 
معنای پولدار شــدن نیست. در این 
باره عباســعلی حقانی نســب  یک 
کارشناس اقتصادی درباره افزایش 
فعالیت مــردم در بازار رمــز ارزها، 
گفت: اگــر افراد نمــودار معاملات 
ارزی مثل رمز ارز یا ســایر موارد را 
مشاهده کنند، با نوســانات زیادی  
مواجه می شــوند، نکته ای که باید 
به آن اشــاره کرد ســرمایه گذاری 
مستقیم در این بازار به دلیل ریسک 
بالا مخاطره آمیز است. او بیان کرد: 
متاسفانه وقتی عده ای از مسئولان 
در بازار های رســمی تنش هایی را 
ایجاد می کنند قطع به یقین بازار های 
غیر رســمی  می آیند و سرمایه ها را 
جذب می کننــد. در رابطه با رمز ارز 
باید گفت علاوه بر معاملات، استخراج 
ارز هم از اهمیت بالایــی برخوردار 
است، اما متاسفانه با توجه به قانونی 
که وزارت نیرو در این رابطه گذاشت، 
منفعت ناشی از اســتخراج رمز  ارز  
را از تولید کننده گرفت و  به دست 
دلالان  سپرد، دولت باید در این رابطه 
ورود کند و نظــارت لازم را از طریق 

دستگاه های مربوطه به عمل آورد.

 سرمایه گذاری در رمز ارز 
مثل تیری در تاریکی است

این کارشناس بازار سرمایه تصریح 
کرد: پیش بینی بازار هــای دنیا در 
رابطه با رمز ارز بسیار سخت است، 
همچنین باید گفت  عمل کســانی 
که در این زمینه بــه خرید و فروش 
می پردازنــد، مانند یــک تیری در 
تاریکی می ماند به دلیل آنکه خیلی 
از این سرمایه گذاران با تحلیل های 
تکنیکال و بنیادی که در زمینه رمز 
ارز ها رخ می دهد آشــنا نیستند و 

ممکن است متضرر شوند.
حقانی نســب تصریح کرد: اکنون، 
چون فضای رمز ارز ها رسمیت پیدا 
نکرده و افراد آموزش های چندانی در 
این زمینه ندیده اند، پس باید گفت 
این بازار فعلا برای ســرمایه گذاران 

تازه وارد  وارد پرریسک است.
او تاکید کرد:  گرچــه طی چند ماه 
آتی در حوزه رمز ارز با نوسان مواجه 
خواهیم بود، اما می تــوان گفت در 
بازه بلندمدت به دلیل افزایش ارزش 
رمزارز ها  افراد می توانند به سود های 
مطلوب خود دســت یابند. میزان 
انرژی بســیار زیاد مــورد نیاز برای 
استخراج رمز ارز باعث شده است تا 
مصرف برقِ یک دستگاه استخراج و 
همچنین قیمت برق در یک منطقه، 
تأثیر شدیدی بر سودآوری ماینینگ 

داشته باشد.

باشگاه خبرنگاران جوان
تحلیــل بورس

ISFAHAN
N E W S

توصیه هایی کوتاه برای مدیران استارت آپ ها

مدیران اســتارت آپ ها معمولا در ســنین جوانی یا 
میانسالی قرار دارند، از این رو تبدیل شدن به یک مدیر 
موفق می تواند آسیب هایی را متوجه آنان کند. بهتر است 
این گروه از مدیران در کنار فعالیت اقتصادی خود، کماکان به دانش اندوزی و 

کسب تجربه ادامه دهند.

 استارت آپ ها یا شرکت های نوپا در راستای حفظ شاخص رشد و تداوم نوار موفقیت 
خود نیازمند راهبردهای خاص مدیریتی بویژه در بخش مدیریت نیرو و سرمایه هستند. 

کارشناسان همواره تاکید دارند رشــد انفجاری شرکت های نوپا می تواند 
زمینه ساز شکل گیری خطاهای مدیریتی و در نهایت آسیب جدی بر عملکرد 
استارت آپ باشد. از این رو در مبحث حاضر نکاتی را با هم مرور می کنیم که 

توجه به آنها در تداوم عملکرد موفق یک استارت آپ اثر گذار است.

  مدیریت
مدیران استارت آپ ها معمولا در سنین جوانی یا میانسالی قرار دارند، از این 
رو تبدیل شدن به یک مدیر موفق می تواند آسیب هایی را متوجه آنان کند. 
بهتر است این گروه از مدیران در کنار فعالیت اقتصادی خود، کماکان به دانش 
اندوزی و کسب تجربه ادامه دهند. حضور در دوره ها آموزشی و بهره برداری 
از فضای مجازی در راستای بروزرسانی ســطح آگاهی، برای مدیران بسیار 

اهمیت دارد.
به عبارت دیگر مدیران استارت آپ ها همواره می بایست مرز خود رابا گرفتاری 
در تکبر حفظ کرده و بخشــی از زمان خود را به تقویت بنیه علمی مرتبط با 

فعالیت خود اختصاص دهند.

  کارمندان
در محیط شغلی استارت آپ ها صمیمت خاصی وجود دارد بویژه در مراحل آغازین که 
هسته اولیه شرکت معمولا از جمع دوستان تشکیل شده است. همزمان با پیشرفت کار، 
تعداد کارمندان نیز افزایش یافته و فضای شغلی دچار تغییراتی می شود.  اینجا مدیران 

باید توجه داشته باشند که از شکل گیری فضای تیمی در محیط کار جلوگیری کنند.
در سطح استارت آپ ها باید شرایطی فراهم شود که اعضا تازه وارد نیز از منظر روانی خود 

را متعلق به مجموعه دانسته تا نهایت توان خود را بکار گیرند.

  محیط کار
محیط کار یک شرکت نوپا معمولا با سایر شرکت ها متفاوت است، اینجا خلاقیت در فضا 
موج می زند. استفاده از رنگ های شاد و معماری مدرن بسیار پرطرفدار است. از این رو 
مدیران در تهیه وسایل و جانمایی آنها تلاش می کنند تا حس متفاوت بودن را از همین 

چینش دکوراسیون شرکت آغاز کنند.

  مالی
همانطور که عنوان شد شرکت های نوپا به واسطه رشــد انفجاری و خیره کننده خود 
شناخته می شــوند. از این رو کنترل و برنامه ریزی برای درآمدهای شرکت و مدیریت 

هزینه ها اهمیت بسیار زیادی دارد.
مدیران شرکت های نوپا احتیاج به یک تیم حسابداری حرفه ای دارند تا گردش مالی 
شرکت را در منطقی ترین مســیر ممکن هدایت کنند. البته جضور این تیم به مفهوم 
کاهش سطح تعاملات مدیریت در پروســه های مالی نخواهد بود بالعکس مدیر از تیم 
مذکور در راستای افزایش اشراف خود بر شرایط اقتصادی شرکت استفاده می کند. این 

تعامل بویژه در سال های آغازین فعالیت شرکت اهمیت بیشتری دارد.

  نکته: ایجاد بودجه ذخیره برای یک شــرکت نوپا به عنوان تضمینی برای روزهای 
سخت بازار، یک اصل تغییرناپذیر است. از همان روز اول از تیم مالی بخواهید بخشی از 
درآمدهای شرکت را در چارچوب بودجه ذخیره مدیریت کنند تا در شرایطی که لازم 

شد آنرا عملیاتی کنید.

عصر ایران
گــــــزارش

استارت آپ

چاره ای جز ادامه نیست؛

تمرین بازاریابی در بحران کرونا

 استفاده از شبکه های 
اجتماعی در دوران 

قرنطینه افزایش قابل 
توجهی پیدا کرده است. 

وقتی اغلب مردم در 
خانه هستند، میزان 
استفاده از ابزارهای 

سرگرمی بیشتر 
مدنظر قرار می گیرد. 
شبکه های اجتماعی 
به دلیل فراهم سازی 
امکان ارتباط آنلاین 
برای کاربران سراسر 
جهان جذابیت های 

بسیار زیادی دارد

شیوع ویروس کرونا بحث های بسیار زیادی پیرامون 
آینده حوزه بازاریابی و به طور کلی کســب و کار ایجاد 
کرده است. اغلب کارشناس ها مشغول ارزیابی وضعیت 
آتی دنیای کســب و کار و تغییرات احتمالی هستند. 
بی تردید بررســی تغییرات دنیای کسب و کار در پی 
ویروس کرونا امر مطلوبی محسوب می شود. با این حال 
نکته مهم بررسی تکنیک های ضروری برای بازاریابی و 

ادامه فعالیت کسب و کارها در شرایط کنونی است.

مردم در اغلب نقاط دنیا در 
خانه های شــان قرنطینه 
هســتند. اغلب رسانه ها 
نیز بیشتر اخبار را به حوزه 
سلامت و کرونا اختصاص 
داده انــد بنابراین فضای 
اندکی برای پوشش رسانه 
ای کســب و کارها باقی مانده است. از 
سوی دیگر شمار بالایی از برندها برای 
رعایت نــکات ایمنی اقــدام به کاهش 
ساعت های کاری یا حتی تعطیلی کامل 
گرفته اند. این نکتــه در برخی از بازارها 
موجب کمبود شــدید برخی از کالاها 

شده است.
شــرایط کنونی برای صنعت بازاریابی 
بسیار دشوار و پیچیده است. اغلب برندها 
در شــرایط کنونی بودجــه کافی برای 
رســیدگی به امور بازاریابی را ندارند. به 
عبارت بهتر، در وضعیت شــیوع کرونا 
نخستین قربانی حوزه کسب و کار بخش 
بازاریابی است. اگرچه شرایط کنونی در 
دنیای بازاریابی به شدت ناپایدار و عجیب 
است، اما امکان رسیدگی به برخی از نکات 
برای جلوگیری از فروپاشی کامل کسب 
و کارها وجود دارد. ما در ادامه به بررسی 
برخی از نکات و تمرین های مهم بازاریابی 

در شرایط کنونی خواهیم پرداخت.

   آمادگی برای ترند خرید آنلاین: 
بسیاری از برندها در شرایط کنونی امکان 
فروش حضوری در خرده فروشــی ها را 
ندارند. این امر به طــور کلی بر روی هر 
شــیوه فروش رو در رویی تاثیر گذاشته 
است. اغلب مشتریان در بازارهای مختلف 
اقدام به رفع نیازهای شان با استفاده از 
ثبت سفارش های آنلاین کرده اند. اگر 
برند شــما هنوز در این زمینه دست به 
کار نشده اســت، طراحی یک کمپین 
بازاریابی جذاب ایده مناســبی خواهد 
بود. به این ترتیب شــما فرصت کافی 
برای معرفی بخش تازه کسب و کارتان 

را خواهید داشت.

   بازخوانی ایده های نوآورانه در 
حوزه کسب و کار:

 اغلب ما در زندگــی نیازمند ایده های 
جذاب برای پیشــرفت هستیم. برخی 
از برندها در زمینه توســعه کسب و کار 
مشــکلات زیادی دارند. به این ترتیب 
بدون اســتفاده از ایده ســایر برندها یا 
ترندهای مطرح در کسب و کارهای دیگر 
امکان پیشرفت برای چنین برندهایی 
مهیا نمی شــود. نکته مهم در این میان 
تفاوت میــان الگوبــرداری از ایده های 
دیگران و کپی کردن شــان است. اگر 
ما ایده برندهای دیگــر را به طور کامل 
کپی کنیم، با شکایت های گسترده در 
حوزه حقوق کپی رایت مواجه خواهیم 
شــد. اغلب برندها در شــرایط کنونی 
امکان اســتفاده از ایده های جذاب رقبا 
یا دیگر برندها برای طراحی کمپین های 
بازاریابی مرتبط با شرایط کنونی را دارند.

   تهیه گزارش هــای مبتنی بر 
آخرین اطلاعات روز:

یکی از اقدامــات تاثیرگــذار در حوزه 
بازاریابی گزارش عملکرد شرکت در بازه 
های زمانی مشخص برای مخاطب هدف 
است. امروزه اغلب مشتریان علاقه مند 
به آگاهی از وضعیت برندهای محبوب 
شان هســتند. اطلاعات مربوط به برند 
به طور معمول در اختیار حسابدارهای 
شرکت قرار دارد بنابراین استفاده از آنها 
در کمپین های بازاریابــی کار چندان 

دشواری نخواهد بود.

   سرمایه گذاری بر روی شبکه های 
اجتماعی:

 استفاده از شبکه های اجتماعی در دوران 
قرنطینه افزایش قابل توجهی پیدا کرده 
است. وقتی اغلب مردم در خانه هستند، 
میزان اســتفاده از ابزارهای سرگرمی 
بیشتر مدنظر قرار می گیرد. شبکه های 
اجتماعی به دلیل فراهم ســازی امکان 
ارتباط آنلاین برای کاربران سراسر جهان 
جذابیت های بســیار زیادی دارد. اگر 
برند شما در طول سال های اخیر بیشتر 
تمرکزش بر روی دنیای واقعی کسب و 
کار بوده است، شاید اکنون زمان مناسبی 
برای جهت گیری به سوی بازاریابی در 
شبکه های اجتماعی باشــد. اکنون در 
میان شــبکه هــای اجتماعی مختلف 
اینستاگرام، فیس بوک، توییتر و به تازگی 
تیک تاک شهرت بسیار زیادی پیدا کرده 
اند. این امر به معنای امکان دسترسی به 

دامنه وسیعی از کاربران در چنین شبکه 
های اجتماعی است. البته نکته مهم در 
این میان توجه به میزان حضور مخاطب 
هدف مان در هر کــدام از پلتفرم های 
اجتماعی اســت. ما باید در شبکه های 
اجتماعی مورد علاقه مخاطب هدف مان 
حضور داشته باشیم. در غیر این صورت 
تمام سرمایه گذاری های مان بی نتیجه 

خواهد ماند.

   توجه به سلامت مشتریان:
 دنیای کســب و کار فقــط معطوف به 
کسب سود بیشتر نیست. ما باید نسبت 
به مشــتریان مان در شــرایط پیچیده 
کنونی توجه بیشتری داشته باشیم. این 
امر بخشی از انتظارات مشتریان در عصر 
کنونی محسوب می شود. هرچه توانایی 

برند ما برای نمایش توجه به مشتریان 
در قالب کمپین های بازاریابی بیشــتر 
باشد، امکان تعامل بهتر با آنها افزایش 
خواهد یافت. به هر حال مشتریان هرگز 
برندهایی که در شــرایط دشوار به آنها 

کمک می کنند، فراموش نخواهند کرد.

   نمایش همدردی به مردم: 
همه مــا در شــرایط کنونــی تجربه 
دشــواری را پشــت ســر می گذاریم. 
تاثیر کرونا بر روی زندگــی مردم باید 
دســت کم به گونه تلویحی در کمپین 
های بازاریابی ما مشــهود باشد. در غیر 
این صورت تمام تلاش های ما بی فایده 
خواهد بود. متاسفانه برخی از برندها در 
زمینه بازاریابی درســت مانند گذشته 
در حال فعالیت هســتند. ایــن امر به 

معنای بی توجهی آنها به شیوع ویروس 
کرونا خواهد بود. مشتریان از برندهای 
بی توجه به شرایط جاری در دنیا نفرت 
دارند بنابراین اگر به اندازه کافی به بحران 
پیش روی توجه نکنیم، به سرعت دامنه 
مخاطب هدف مان کاهش خواهد یافت.

   ارائــه خدمــات فوق العاده به 
مشتریان:

 تعطیلی کسب و کار شاید در کوتاه مدت 
ایده مناسبی باشــد، اما به هر حال هر 
بنگاه اقتصادی نیازمنــد گردش مالی 
اســت. بنابراین دیر یا زود باید فعالیت 
شرکت ها از سر گرفته شود. در غیر این 
صورت هزینه های سنگینی متوجه آنها 
خواهد بود. یکی از نکات مهم در این میان 
تصمیم گیری براساس اولویت مشتریان 
در کانون کســب و کارمان است. برخی 
از برندها حتی در شرایط دشوار کنونی 
نیز مشغول به خدمت رسانی به مشتریان 
هســتند. این امر به طور ویژه ای شامل 
خرده فروشی ها می شود. البته در نحوه 
خدمت رسانی خرده فروشی ها تغییرات 
زیادی صورت گرفته اســت. به عنوان 
مثال، رعایت فاصله اجتماعی برای حضور 

در فروشگاه ضروری است.

  ارزش  افزایی به برند:
 مردم در حال حاضر در خانه های شان 
هستند. این امر تاثیر مطلوبی بر روی نرخ 
مشاهده ایمیل های بازاریابی داشته است 
بنابراین اکنون بهترین زمان برای سرمایه 
گذاری بر روی حوزه بازاریابی محتوایی و 

ایمیلی خواهد بود. هدف اصلی در اینجا 
تولید محتوای جــذاب و کاربردی برای 
مخاطب هدف اســت. به این ترتیب ما 
در شــرایط قرنطینه دست کم فرصت 
ایجاد رابطه ای عمیق با مشتریان مان را 

خواهیم داشت.

   ایجاد اعتماد:
 کمپین های بازاریابی همیشه با هدف 
فروش بیشتر طراحی نمی شوند. یکی 
از اهداف جذاب در این میان تلاش برای 
جلب اعتماد مشتریان است. بحران کرونا 
مشتریان را نسبت به برندها بدبین کرده 
است. شاید بحران کنونی ارتباط چندانی 
با وضعیت فعالیت برندها نداشته باشد، اما 
به هر حال وظیفه تیم های بازاریابی بهبود 
سطح اعتماد مشتریان به برندهاست. در 
غیر این صورت شرایط دشواری متوجه 

برندها خواهد بود.
اکنون اغلب برندها در حــوزه بازاریابی 
تنها هستند. این امر به معنای ضرورت 
استفاده از راهکارهای متنوع برای جلب 
نظر مخاطــب هدف اســت. مخالفت 
بسیاری از کارشناس ها با ادامه فعالیت 
بخش های بازاریابی تردیدهای بسیاری 
در این زمینه ایجاد کرده اســت. اگر ما 
در شرایط کنونی تولید محتوا را متوقف 
کنیم، اعتماد مشــتریان به برندمان به 
شدت کاسته خواهد شــد. استفاده از 
تمرین ها و تکنیک هــای مورد بحث 
در این مقاله برای بازاریابی در شــرایط 
 کرونا ایده مناســبی برای شــروع کار 

خواهد بود.
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